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سخنگوی وزارت امور خارجه به تحریم های جدید اتحادیه اروپا علیه ایران واکنش نشان داد. به گزارش ایسنا، ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه در 
واکنش به اقدام اتحادیه اروپا در اعمال تحریم های جدید علیه جمهوری اسلامی ایران به بهانه فروش پهپاد به روسیه اظهار داشت: همانطور که بارها بطور 
رسمی اعلام شده است، ادعای صادرات پهپادهای ایرانی به روسیه بمنظور بکارگیری آنها علیه اوکراین، اتهامی بی اساس است. سخنگوی وزارت امور خارجه 
افزود: هرگونه تلاش برای مرتبط ســاختن جنگ اوکراین به همکاری های دوجانبه جمهوری اســلامی ایران با روسیه، اقدامی صرفا با اهداف سیاسی است. 
کنعانی با اشاره به مخالفت صریح و مکرر جمهوری اسلامی ایران با جنگ اوکراین، بر لزوم تسریع در خاتمه آن از مسیر دیپلماتیک تاکید کرد. سخنگوی 
وزارت امور خارجه خاطرنشان کرد: متأسفانه غرب با انگیزه های سیاسی و با توسل به طرح ادعاهای واهی و اثبات نشده، سعی در تداوم بکارگیری سیاست 

ناکارآمد و شکست خورده اعمال تحریم علیه ملت ایران دارد.

www.sobh-eqtesad.ir

واکنش سخنگوی وزارت خارجه به تحریم های جدید اتحادیه اروپا علیه ایران

info@sobh-eqtesad.ir

مهلت خرید اقلام طرح کالابرگ تا 
چه زمانی است؟

از زمــان اجرای مرحلــه جدید طرح کالابــرگ الکترونیکی و 
افزایش ۲۰ درصدی اعتبار یارانه سه دهک کم درآمدی استقبال 
از طرح افزایش یافته است کد خبر : ۱۵۳۱۲۷ به گزارش ایبِنا، 
با گسترش شــبکه توزیع و آشکار شدن مزایای طرح کالابرگ 
الکترونیکی برای یارانه بگیران اســتقبال از این طرح ملی روند 
صعودی داشته است. از ۱۳ خرداد ماه و همزمان با اجرای مرحله 
جدید طرح کالابرگ الکترونیکی تــا ۱۱ تیر ماه بیش از ۵۰۰ 
هزار خانوار از طرح کالابرگ الکترونیکی استقبال کرده اند و بر 
اســاس گزارش ها روزانه تا ۷۰ هزار خرید در قالب کالابرگ از 
میان ۱۱ قلم کالای اساســی پیش بینی شده در سراسر کشور 
انجام می گیرد. آن طور که هادی کاشف ـ مجری طرح کالابرگ 
الکترونیکی گفته تعداد خانوار هایی که از کالابرگ الکترونیکی 
اســتفاده می کنند، افزایش یافته و حدود ۴ برابر شــده است. 
وی ســهولت خرید یارانه بگیران، گســتردگی شبکه فروش و 
فروشــگاه های فعال، عدم اجبار به استفاده از یک کارت بانکی 
خاص توســط مردم و عدم افشــای اطلاعات در هنگام اجرای 
فرایند خریــد را در کنار افزایش اعتبار تشــویقی از امتیازات 
مهم طرح کالابرگ الکترونیک و شبکه ملی اعتبار عنوان کرد. 
مجری طرح کالابرگ الکترونیک مهلت دوره خرید با کالابرگ 
الکترونیــک را از نیمه هر ماه تا نیمه ماه بعد ذکر کرده و گفت: 
برای اســتفاده از افزایش اعتبــار ۲۰ درصدی و مبلغ ۸۰ هزار 
تومان باید خرید های کالابرگی یارانه بگیران از ساعت ۱۲ ظهر 
پانزدهم هر ماه تا ۱۲ ظهر پانزدهم ماه بعد انجام شود. به عنوان 
مثــال برای خرید کالابرگی تیر ماه و مــرداد ماه در بازه زمانی 
ســاعت ۱۲ ظهر ۱۵ تیر تا ســاعت ۱۲ ظهر ۱۵ مرداد فرصت 
خرید پیش بینی شــده و در صورت خرید خــارج از این مدت 

زمان، اعتبار برای ماه بعد حساب می شود.

گزیده خبر

نظارت لحظه ای مردم بر عملکرد 
نانوایی

مدیر اجرایی طرح هوشمندسازی یارانه آرد ضمن تشریح آخرین وضعیت فاز دوم طرح مذکور گفت: 
اجرای این فاز هنوز به مرحله نهایی نرســیده اســت، اما تاثیراتی از جمله کاهش قیمت مجوزهای 
نانوایی و افزایش قیمت آرد در بازار دلالی را درپی داشته است.  محمد رسول نظافتی، در گفت وگو 
با ایسنا، با اشاره به اجرای فاز نخست طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان اظهار کرد: پس از اجرای 
موفق فاز اول و استقرار کارتخوان های هوشمند در بیش از ۹۹ درصد نانوایی های کشور، اجرای فاز 
دوم به صورت آزمایشی از آذرماه سال قبل در استان قزوین و از ۱۷ بهمن ماه به تدریج در سراسر 
کشــور اغاز شد. وی ادامه داد: در فاز دوم، کمک هزینه پرداختی دولت به نانوایان که از اردیبهشت 
ماه ۱۴۰۱ معادل ۱۵ درصد بود، از ۱۷ بهمن ماه ۱۴۰۱ به ۳۰ درصد و از تیرماه ۱۴۰۲ به ۴۰ درصد 
افزایش یافت. همچنین سهمیه آرد نانوایان که تا بهمن ۱۴۰۱ میزانی ثابت بود، شناور شد. به این 
معنی که هر نانوایی، هر میزان پخت و عرضه نان به مردم داشته باشد )مبتنی بر عملکرد ثبت شده 

بر روی کارتخوان های هوشمند(، به همان 
میزان به علاوه چند درصد بیشتر می تواند 
برای دوره بعدی آرد یارانه ای دریافت کند. به 
عبارت دیگر عملکرد خود نانواست که تعیین 
می کند این نانوایــی در دوره بعدی، به چه 
میزان آرد یارانه ای دسترســی پیدا کند؛ هر 
دوره نیز می تواند درصدی بیشتر از عملکرد 
ثبت شده روی کارتخوان، آرد تحویل بگیرد. 
مدیر اجرایی طرح هوشمندسازی یارانه آرد 
با بیان اینکه پیــش از اجرای فاز دوم طرح 
هوشمندسازی یارانه آرد و نان، سهمیه آرد 
تخصیص یافته به هر نانوایی ثابت اما از یک 
نانوایی بــه نانوایی دیگر، متغیر بود، توضیح 
داد: درواقع روند به این صورت نبود که همه 
نانوایی ها میزان یکسانی آرد یارانه ای دریافت 
کنند. کمیت و کیفیت عملکرد نانوا هم هیچ 
تاثیــری بر کاهش یا افزایش ســهمیه آرد 
نداشــت. این تفاوت در سهمیه آرد، موجب 
شــده بــود اولا، تفاوتی بیــن نانوایایی که 
متعهدانه در حال تولید نان با کیفیت برای 
مردم هستند با اندک نانوایایی که به دنبال 
کسب ســود از راهی جز پخت نان هستند 
یا نان بی کیفیت به دســت مردم می دهند، 
وجود نداشته باشد. دوم اینکه موجب شده 
بــود برخــی نانوایی ها که تمایل داشــتند 
ساعات بیشــتری از روز اقدام به پخت نان 
کنند یا به دلیل کیفیت بالای نان مشتریان 
بیشتری داشتند، به دلیل محدودیت سهمیه 
نتوانند ساعات پخت را افزایش دهند. هیچ 
امکانی هم برای افزایش سهمیه آن ها وجود 
نداشت. نظافتی با تاکید بر اینکه در اجرای 

فاز دوم طرح هوشمندســازی یارانه آرد و نان، قیمت آرد مشــابه گذشته بوده و تغییر نکرد، گفت: 
در واقع، محدودیت سهمیه آرد نانوایان برای فروش نان به مردم برداشته شد. یعنی باز هم سهمیه 
نانوایی ها با هم متفاوت هستند اما مبنا و علت این تفاوت، میزان عملکرد نانوایی قرار گرفت. یعنی 
هر نانوایی به میزان پخت و فروش نان در دوره قبل، به علاوه تا ۱۰ درصد بیشتر، برای دوره جدید 
آرد یارانه ای دریافت می کند. بنابراین نانوایان می توانند تولید نان را افزایش دهند.  در مقابل، اگر یک 
نانوایی همه آردی که در دوره قبل دریافت کرده را تبدیل به نان نکند و به مردم نفروشد، در دوره 
بعــد، به همان میزان آرد کمتری دریافت می کند.کاهش قیمت های حباب گونه مجوزهای نانوایی 
وی با اشاره به اینکه فاز دوم طرح مدیریت هوشمند یارانه آرد و نان از ۱۷ بهمن ماه ۱۴۰۱آغاز شده 
است و به در پایان مردادماه ۱۴۰۲ به بلوغ کامل خود می رسد، اظهار کرد:  در آن برهه زمانی آمار 
و ارقام قطعی کاهش انحرافات در مصارف آرد یارانه ای اطلاع رسانی خواهد شد. با این وجود مدتی 
است نشانه های مثبتی پدیدار شده که نشان می دهد طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان در حال 

به ثمرنشستن است.   از جمله این نشانه ها کاهش قیمت های حباب گونه مجوزهای نانوایی است. تا 
پیش از شناورشــدن سهمیه آرد نانوایی ها، وجود سهمیه ثابت آرد یارانه ای  روی مجوزهای نانوایی 
ها موجب شــده بود قیمت مجوزهای نانوایی متناسب با میزان سهمیه آرد، تا چند میلیارد تومان 
معامله شود. بررسی هایی که سال گذشته انجام شد نشان می داد مجوز نانوایی در هر شهر کشور، 
معادل قیمت یک آپارتمان ۱۰۰ متری در همان شــهر خرید و فروش میشــد. مدیر اجرایی طرح 
هوشمندسازی یارانه آرد ادامه داد: اما از اواخر اسفند ماه سال گذشته و مدتی پس از آغاز شناورشدن 
سهمیه آرد، عملا رانت موجود بر روی مجوزهای نانوایی موضوعیت خود را از دست داد و این موجب 
شد قیمت این مجوزها از اواخر اسفند ۱۴۰۱ تا امروز در یک روند کاهشی قرار بگیرد و در شهرهای 
مختلف تا ۷۰ درصد کاهش یابد. افزایش قیمت آرد در بازار دلالی نظافتی افزود: نشانه دیگر افزایش 
قیمت آرد در بازار دلالی است.  همانطور که اشاره شد، اختلاف قیمت بین آرد یارانه ای و آرد صنف 
و صنعت )آرد صنوفی مانند شیرینی پزها و صنایع( حدود ۱۶ برابر بود؛ یعنی دولت هر کیسه ۴۰ 
کیلوگرمی آرد یارانه ای را به نانوایی ها حدود۴۰ هزار تومان می فروشــد در حالی قیمت تمام شده 
این کیسه آرد برای دولت و قیمتی که آرد را به صنایع و صنوف می فروخت، ۶۰۰ هزار تومان بود. 
اما این کیســه ۴۰ هزار تومانی تا قبل از اسفند ۱۴۰۱ به قیمت حدود ۲۰۰ تا ۲۵۰ هزار تومان در 
بازار دلالی خریدو فروش می شد. در این راستا با شناورسازی سهمیه آرد نانوایان و کاهش عرضه آرد  
یارانه ای به بازار دلالی، قیمت هر کیســه ۴۰ کیلویی آرد در بازار دلالی به حدود ۶۰۰ هزار تومان 
افزایش یافته و  بــه قیمت آرد آزاد نزدیک 
شــده اســت. همچنین از دیگر نشانه های 
اثرگذاری طرح هوشمندســازی یارانه آرد و 
نان افزایــش حجم خرید آرد با قیمت تمام 
شــده از سامانه خرید آرد )سامانه سیما( به 
منظور مصارف صنف و صنعت اســت. چرا 
که با شناورســازی ســهمیه آرد نانوایان و 
کاهش انحراف آرد یارانه ای به سمت صنف 
و صنعت، صنوف و صنایع مصرف کننده آرد 
برای تامین نیاز خود به ناچار، رجوع بیشتری 
به خرید از ســامانه ســیما دارنــد. نظارت 
لحظه ای مردم بر عملکــرد نانوایان وی در 
ادامه از معرفی برنامکی به مردم در ادامه فاز 
دوم طرح هوشمندســازی خبر داد و عنوان 
کرد: مردم با استفاده از این برنامک می توانند 
نظــرات خود را پس از هر خرید نان، درباره 
کیفیت نان و عملکــرد نانوایی، ثبت کنند. 
این نظرات در وجه مثبت شــامل سوالاتی 
در زمینه کیفیت مطلوب نان، رعایت قیمت 
مصوب، رعایت وزن چانه، بهداشت مناسب 
محیط، برخورد مناسب نانوا، رعایت نوبت و 
صف و ... و در وجه منفی شــامل سوالاتی 
درباره خمیر یا سوخته بودن نان، کم بودن 
وزن چانه، فــروش اجباری)نان کنجدی(، 
عدم رعایــت قیمت مصوب، عــدم رعایت 
بهداشت، برخورد نامناسب و ... خواهد بود. 
مدیر اجرایی طرح هوشمندسازی یارانه آرد 
افزود: استفاده از برنامک به این صورت است 
که بــرای بار اول مردم به برنامک مراجعه و 
با درج نام، کدملی، شماره کارت بانکی خود، 
امکان دسترسی دایمی به برنامک را ایجاد می کنند. از آن پس تمام تراکنش های خرید نان در این 
برنامک قابل مشاهده خواهد بود و هر کس بلافاصله پس از خرید نان از هریک از نانوایی های کشور، 
می تواند به برنامک مراجعه کرده و تراکنش خرید خود را مشــاهده کند. سپس با کلیک کردن بر 
روی تراکنش، وارد فرم نظرسنجی شده و درباره کیفیت نان و عملکرد نانوایی نظر خود را ثبت کند. 
بدیهی است محدودیت زمانی برای ثبت نظرات وجود ندارد و خریدار نان بلافاصله بعد از خرید، یا 
چند ساعت بعد یا چند روز بعد و ... می تواند با مراجعه به برنامک، نظر خود را ثبت کند. نظافتی با 
بیان اینکه نظراتی که مردم درباره هر نانوایی می دهند، در سامانه هوشمندسازی توزیع آرد، پردازش 
شده و برآند آن نشان می دهد که عملکرد نانوا چگونه بوده است، اظهار کرد: این جمع بندی به نوعی 
منجر به رتبه بندی نانوایان شــده و بر پرداخت کمک هزینه و اختصاص آرد یارانه ای به آن نانوایی 
تاثیر داده خواهد شد. به بیان دیگر، میزان رضایت مردم از عملکرد نانوایی بر پرداخت کمک هزینه 

و تخصیص آرد یارانه ای به نانوایی تاثیر مستقیم خواهد داشت.

رئیسی در دیدار اعضای ستاد امر به معروف و نهی از منکر:

مطالبه گری برای اجرای معروف و نهی از منکر بدون توجه به آداب آن، مشکل آفرین می شود

وزیر نیرو:

عقب ماندگی شدید بخش آب و برق 
البرز تا سال آینده رفع می شود

وزیر دفاع: برخی ناامنی های مرزی مردم را نگران نکند

ایســنا/البرز وزیر نیرو با بیان اینکه البرز از نظر منابع آب با مشکل مواجه نیست و تخصیص های لازم 
داده شــده اســت، گفت: نقطه ضعف البرز در شبکه و توزیع است که در این خصوص تا یکسال آینده 
به وضع مطلوب خواهد رســید. علی اکبر محرابیان روز پنجشــنبه ۲۹ تیرماه در مراسم بهره برداری و 
کلنگ زنــی پروژه های آب و برق کرج گفت: طرح هایی که امروز به بهره برداری می رســد باعث ایجاد 
گشــایش و رفع محدودیت قابل توجهی در  بخش آب و برق اســتان می شــود.  با افتتاح این طرح ها 

مجموعا بالغ بر ۸۵۰ لیتر بر ثانیه به ظرفیت تامین آب شهرستان کرج اضافه می شود....

شرایط خرید کامیون و کامیونت در بورس کالا ابلاغ شد

 مهمترین ابزار مهار تورم چیست؟رکود اقتصادی مانع افزایش مصرف جهانی برق می شود
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بسنه تعالی
هیات محترم نظارت بر مطبوعات وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی

احتراماً به استحضار می رساند ، مؤسسه سخن گستر صاحب امتیاز و ناشر روزنامه های صبح اقتصاد و ایران نیوز، بدلیل شرایط نا مناسب درآمدی، 
افزایش قیمت سرسام آور کاغذ، مشکلات چاپ بدلیل تعطیل شدن چاپخانه ها مرتبط با قطع روزنامه و در عین حال گرانی هزینه چاپ از یک سو 
و نبود چاپخانه مناسب برای ارایۀ چاپ کاغذی کیفی از سوی دیگر و همچنین زیان های انباشته سال های متمادی تا حد ۲۰ میلیارد ریال در سال 
۱۴۰۱ طبق تراز بررسی شده در مجمع عمومی سالیانه، علاقه مندی خود را نسبت به در خواست ۶ ماه تنفس برای چاپ کاغذی روزنامه های فوق 

اعلام می دارد. مراتب جهت استحضار و اطلاع آن اداره محترم به حضورتان ایفاد می گردد.
با احترام فاطمه جواهریان مدیر عامل

نامه درخواست تنفس
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گزیده خبر

درخواست ضدایرانی رئیس رژیم 
صهیونیستی از گوترش

رئیس رژیم صهیونیستی در دیدار با دبیرکل سازمان ملل به تکرار ادعاهایش 
علیه برنامه هســته ای ایران پرداخت. به گزارش ایسنا، پایگاه خبری عبری 
عاروتس شوع گزارش داد که اسحاق هرتزوگ، رئیس رژیم صهیونیستی در 
دیدار با آنتونیو گوترش، دبیرکل ســازمان ملل در نیویورک با تکرار ادعای 
وجود اهداف نظامی در برنامه هسته ای ایران، از سازمان ملل خواست که با 
رژیم صهیونیستی در برابر ایران ایستادگی و به ممانعت از دست یابی ایران به 
یک سلاح هسته ای کمک کند. هرتزوگ درباره دیدار با گوترش نوشت: امروز 
به همراه گیلاد ارِدان، سفیر اسراییل با آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل 
دیدار کردم. درباره خصومتی که در  هیات های ســازمان ملل علیه اسراییل 
وجود دارد، رای های منفی و دیدگاه یکجانبه نسبت به مناقشات در منطقه 
ما عمیقا ابراز نگرانی کردیم. هرتزوگ همچنین با اشــاره به ایران نوشت: ما 
از ســازمان ملل انتظار داریم که قاطعانه با ما در برابر ایران بایستد که علنا 
خواستار نابودی اسراییل می شود و مانع دستیابی آن به تسلیحات اتمی شود.

هرتــزوگ در حالی ادعای وجود اهداف نظامی در برنامه هســته ای ایران را 
در دیدار با گوترش مطرح کرده است که رژیم صهیونیستی، خود به عنوان 
تنها دارنده زرادخانه اتمی در خاورمیانه، امنیت و ثبات آن را تهدید می کند.

عــلاوه بر این، مقامات ایران ایــن ادعا را رد و تاکیــد کرده اند که تولید و 
به کارگیری تسلیحات اتمی جایی در برنامه دفاعی ایران ندارد و ماهیت آن 
صرفا صلح آمیز است.سازمان بین المللی انرژی اتمی نیز تاکنون وجود اهداف 
نظامی در برنامه هســته ای ایران را در گزارش های مکرر خود درباره اجرای 

تعهدات توافق هسته ای و مقررات پادمانی در ایران، تایید نکرده است.

نامه امیر عبداللهیان به دبیر 
کل سازمان ملل متحد

وزیــر امور خارجه در مورد اهانت مجدد به ســاحت مقدس قرآن کریم در 
سوئد، به دبیرکل سازمان ملل متحد نامه نوشت. به گزارش ایسنا و به نقل از 
وزارت امور خارجه، در متن نامه حسین امیر عبداللهیان خطاب به »آنتونیو 
گوترش«  آمده است: »بسم الله الرحمن الرحیم جناب آقای آنتونیو گوترش

دبیر کل محترم ســازمان ملل متحد . خبر تأســف برانگیز اهانت مجدد به 
ســاحت مقدس قرآن کریم در کشور سوئد، به احساسات و عواطف جامعه 
مســلمانان  جهان و پیروان ادیان الهی شــدیدا لطمه وارد ساخته و شوک 
و نگرانی ناشــی از این اقدامات موهن در حال گســترش است. جمهوری 
اســلامی ایران، ضمن محکومیت شدید صدور مجوز از سوی مقامات سوئد 
برای اقدام موهن و تحریک آمیز جســارت به قــرآن کریم -کتاب مقدس 
مســلمانان جهان- که برای دومین بار طی یک ماه گذشــته رخ می دهد، 
قویا هشــدار می دهد که تداوم این اقدام تحت پوشش آزادی بیان، توهین 
آشکار به جمیع مسلمانان، تحریک جوامع مختلف و با هدف اسلام ستیزی 
و ترویج افراطی گری صورت می گیرد بی شــک صدور مجوز برای اهانت به 
قرآن، عمل جســارت به قرآن و یا هر کتاب آســمانی ادیان الهی، هر دو از 
یک تفکر نشــات می گیرد که با سوءاستفاده از آزادی بیان، اسلام ستیزی و 
اسلام زدایی را دنبال می کند و عواقب و پیامدهای غیرقابل جبرانی از جمله 
گسترش نفرت ، خشونت و بیگانه هراسی در جوامع مختلف را بهمراه خواهد 
داشــت تداوم اینگونه اقدامات در نهایت صلح و همزیســتی مسالمت آمیز 
پیروان ادیان مختلف الهی را در معرض مخاطرات جدی  قرار خواهد داد. بر 
این اساس از جنابعالی درخواست می نمایم با محکوم کردن فوری این اقدام، 
تدابیر لازم را در ســریعترین زمان بمنظور عدم تکرار و جلوگیری از عواقب 
خطرناک گسترش و تداوم این پدیده موهن و تحریک آمیز اتخاذ نموده و از 
دولت های عضو سازمان ملل متحد بخواهید که با آمران و عاملان این اقدام 

شدیدا برخورد نمایند.«

بسته تحریمی جدید اتحادیه 
اروپا علیه ایران

اتحادیه اروپا روز پنج شنبه از اعمال »تدابیر محدودکننده جدید علیه ایران« 
با ادعای "حمایت نظامی از ســوریه و جنگ روســیه در اوکراین" خبر داده 
اســت. به گزارش ایسنا، در بیانیه منتشر شــده از سوی اتحادیه اروپا آمده 
اســت که مطابق با تدابیر محدودکننده جدید، اتحادیــه اروپا از صادارات 
قطعاتی که در ســاخت و تولید پهپاد به کار می روند، به ایران منع شــده 
اســت. این تدابیر همچنین علیه اشخاصی که حامی و برنامه پهپادی ایران 
بوده یا در آن دخیل هســتند، می تواند اعمال شوند و شامل محدودیت های 
مســافرتی و همچنین توقیف اموال می شوند. این تدابیر جدید مکمل سه 
بسته تحریمی پیشین اتحادیه اروپا علیه اشخاص و نهادهای دخیل در برنامه 
پهپادی هستند. شورای اروپا همچنین تصمیم گرفت که شش ایرانی را به 
دلیل آنچه که "حمایت از تهاجم روســیه علیه اوکراین )با استفاده پهپاد( و 
همچنین حمایت از ســوریه )با استفاده از سیستم ضدهوایی(" خواند به دو 
لیســت تحریمی موجود اضافه کند. اموال افراد تحریم شــده بلوکه شده و 
شهروندان و شرکت های اتحادیه اروپا از تبادلات مالی با آن ها منع خواهند 
شد. همچنین تدابیر مسافرتی علیه این اشخاص اعمال خواهد شد و باعث 
می شــود که نتوانند وارد خاک اتحادیه اروپا شوند و یا از اراضی این اتحادیه 
به مقاصد دیگر بروند. در این بیانیه اتحادیه اروپا ادعا شــده است: اقدامات 
امروز، عزم اتحادیه اروپا در پاسخ دهی سریع و قاطع به اقدامات ایران را نشان 
می دهد. اتحادیه اروپا هرگونه ارســال پهپادهای ایران به روسیه و استفاده 

مرگبار آن ها در تهاجم علیه اوکراین را محکوم می کند.

رئیسی در دیدار اعضای ستاد امر به معروف و نهی از منکر:

مطالبه گری برای اجرای معروف و نهی از منکر بدون توجه به آداب آن، مشکل آفرین می شود
رئیــس جمهور گفت: امر به معــروف و نهی از منکر در حقیقت 
معنای واقعی بایدها و نبایدهای الهی است و می طلبد که به عنوان 
یک گفتمان جامع بر مبنای حفظ کرامت انسانی، توجه به نزاکت 
اجتماعی، جذابیت دینی و تابلوی درخشانی از احساس مسئولیت 
آحاد جامعه مورد توجه قرار گیرد.به گزارش ایســنا، صبح امروز 
جمعه و در طلیعه ماه محرم، رئیس و اعضای ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر با سید ابراهیم رئیسی دیدار کردند. رئیس جمهور 
در این جلسه، فلسفه قیام حضرت اباعبدالله الحسین علیه السلام 
را زنــده نگه داشــتن امر به معروف و نهــی از منکر و همچنین 
برافراشتن پرچم حقیقت برای همه عصرها و نسل ها دانست و با 
تاکید بر ضرورت احیای این فریضه حیات بخش در همه شــئون 
سیاســی، اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی، آحاد جامعه و به ویژه 
نخبگان، مدیران، صاحب نظران و صاحبان قلم و منبر را به اهتمام 
جدی و موثر بر ایفای مسئولیت عمومی در این زمینه فراخواند. 
رئیســی با تاکید بر اینکه فریضه امر به معــروف و نهی از منکر 
یک مسئولیت مهم اجتماعی است، به ضرورت تبیین دقیق این 
مســئله برای افکار عمومی اشــاره کرد و گفت: امر به معروف و 
نهی از منکر در حقیقت معنــای واقعی بایدها و نبایدهای الهی 
است و می طلبد که به عنوان یک گفتمان جامع بر مبنای حفظ 
کرامت انسانی، توجه به نزاکت اجتماعی، جذابیت دینی و تابلوی 
درخشانی از احساس مسئولیت آحاد جامعه مورد توجه قرار گیرد. 
رئیس جمهور تبیین و برجسته ســازی مصادیق معروف و منکر 
در عرصه های اجتماعی، سیاسی، اقتصادی و فرهنگی را ضروری 
خواند و تصریح کرد: در نظام اداری راه افتادن کار مردم، تسهیل 
در خدمت رسانی، سالم سازی فضای اداری، رفع تبعیض و مقابله 
با منکرهایی مثل رشوه و فساد نمونه روشنی از جریان اثربخش 
فریضه الهی امر به معروف و نهی از منکر اســت. رئیسی توجه به 
آداب امر بــه معروف و نهی از منکر را مهــم خواند و افزود: اگر 
مطالبه گــری برای اجرای معروف و یــا نهی از منکر بدون توجه 
به آداب آن باشد مشــکل آفرین خواهد شد و همانطور که رهبر 
معظم انقلاب تاکید فرموده اند مطالبه گری باید همراه با دلسوزی 
و ارائه راهکار برای حل معضل باشد. ضروریست در این زمینه از 
بهترین روش های اثربخش استفاده شود. رئیس جمهور حمایت 
قانونــی از آمران به معروف و ناهیان از منکر را ضروری دانســت 

و با اشــاره به ضمانت های قانونی در این موضوع گفت: علاوه بر 
پشــتوانه ضمانت های قانونی باید در عمل هم آمران به معروف 
از حمایــت مجریان در بخش های اجرایــی و قضایی برخوردار و 
با کمک مردم زمینه سالم ســازی فضای عمومی و اداری کشور 
فراهم شــود. رئیسی با تاکید بر نقش اثرگذار نیروی انتظامی در 
برقراری نظم اجتماعی و با طلب علو درجات برای شهدای اخیر 
فراجا، برخورد مهربانانه و با تدبیر با افراد غافل و همچنین مواجهه 
هوشمندانه و در عین حال مقتدرانه با ناهنجاری های سازمان یافته 

را رمز موفقیت در این عرصه دانست و با اشاره به نقش رسانه ملی 
و سایر رسانه ها در فرهنگ سازی عمومی، تقویت فرهنگ و تبیین 
را به عنوان اولویت اساسی در فریضه امر به معروف و نهی از منکر 
مورد تاکید قرار داد. رئیس جمهور با یادآوری مسئولیت همگانی 
در اصلاح برخی ناهنجاری های عمومی از جمله کشــف حجاب 
به عنوان یک منکر شــرعی و قانونی، هماهنگی همه مسئولان 
در ایــن زمینه را ضروری خواند و با اشــاره به اینکه اســاس امر 
به معروف بر مبنای رویکرد »مردم – مردم« اســت تصریح کرد: 

اگر امر به معروف مردمی شــود و بر اســاس احساس مسئولیت 
اجتماعی و با رویکرد دلسوزانه و اصلاح امور اجتماعی دنبال شود، 
به نتیجه خواهد رسید. رئیسی در پایان سخنان خود بر همراهی 
همه دستگاه های اجرایی با ســتاد امر به معروف و نهی از منکر 
تاکید کرد.در ابتدای این جلسه آیت الله صدیقی رئیس ستاد امر 
به معروف و نهی از منکر، آیت الله کعبی و تعدادی از اعضای حاضر 
در جلســه نکاتی در خصوص ابعاد، روش ها و ضرورت های امر به 

معروف و نهی از منکر بیان کردند.

وزیر ارشــاد و فرهنگ اسلامی گفت: 
آنچه که در خصوص برنامه لیدوما در 
برج میلاد اتفــاق افتاد یک همایش 
بــوده و همایش ها هم هیــچ گاه از 
مــا مجــوز نمی گیرنــد. توضیحات 
اســماعیلی در خصوص »کنســرت 
لیدمــا« در برج میــلاد/ همایش ها 
نیازی به مجوز وزارت ارشــاد ندارند/ 
با نمایندگان مجلس رابطه خوبی دارم 
محمد مهدی اسماعیلی در گفت وگو 
این که  دربــاره  ایلنــا،  با خبرنــگار 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی 
پیرامون برگزاری یک کنسرت در برج 
میلاد گفتند»کنسرت برج میلاد افکار 
عمومی مردم را جریحه دار کرده است 
و وزیر ارشاد هم در این مورد شریک 
جرم است« گفت:در مورد اتفاقی که 
در برج میلاد رخ داده اســت اولا این 
اصلا کنســرت نبوده است  و  مانند 
خسن وخســین دختران معاویه اند، 
است. این کار هم همان است از سوی 
دیگر موضوعش یک همایش بوده و 
همایش ها هم هیــچ گاه از ما مجوز 
نمی گیرند. ثانیا تحت مدیریت وزارت 
فرهنگ نبوده پس چطور من می توانم 
شریک کاری باشم که نه مجوزاش را 
داده ام نه در حوزه مدیریتی من اتفاق 
افتاده اســت؟این یک همایش است 
و می توانــد هرجایــی رخ دهد. وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی خاطر نشان 
کرد:یک همایش بوده است و در این 
همایش یک گروه موسیقی هم آمدند 
برنامه اجــرا کردند، از قضا من دیدم 
بلافاصله تهیه کننده فضا را مدیریت 
کرده، چراغ را خاموش کرده و گفته 
قانــون را رعایت کنیــد. وی تاکید 
کرد: آنچه که اتفــاق افتاده نه مجوز 

وزارت ارشاد را داشــته، نه کنسرت 
بوده است نه در امکان ما. مگر مانند 
تــالار وحدت و تئاتر شــهر بوده که 
مدیریتش با وزارت ارشــاد باشد، من 
نمی دانم احتمالا کســانی که اظهار 
نظر کردند اطلاعاتی نادرستی به آنها 
داده شده است. اسماعیلی ادامه داد: 
یک وقتی اتفاق می افتد من می آیم 
توجیه می کنم اســتدالاتی می آورم 
که اینگونه بوده است و آن گونه نبوده 
است اما اینجا این به من ربطی ندارد. 
وی در خصوص این کــه در مواردی 
برخــی نمایندگان اســتیضاحش را 
مطرح می کنند،عنــوان کرد: با هیچ 
نماینده ای درگیری نداریم. الحمدالله 
جــزو وزرایی هســتم که تــا کنون 
هیچ گاه با نمایندگان هیچ مشــکلی  
نداشــتیم. وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی خاطر نشان کرد:با کمیسیون 
تخصصی خود روابط بســیار خوبی 
داریم. بســیار خوب و بیش از توقع 
به ما کمک می کنند. صحن مجلس 
هم شــاید بین وزرای دولت و گاهی 
هم دوســتان در دولــت از این بابت 
شوخی می کنند. جزو معدود وزرایی 
هســتم که کمترین رفتار و آمد را به 
یــاری خداوند به  مجلس دارم، البته 
اگــر خودمان را چشــم نزنیم. وی با 
بیان این که با نمایندگان روابط خوبی 
داریم، اظهار داشــت: بــا ۱۰ الی ۱۲ 
نفر از نمایندگان مجلس گفت وگوی 
مستقیم دو نفره داریم.دوستان ما در 
وزارت ارشــاد در مجلس بسیار فعال 
هستند، رفت و برگشت های ما بسیار 
خوب اســت کمتر موضعی می ماند 
که غیر شــفاف باشد و نیاز به حضور 

رسمی مثلا طرح سوال باشد.

 همایش ها نیازی به مجوز 
وزارت ارشاد ندارند

سفیر کشورمان در اتریش از دیدارش با خانم باربارا کاودل-ینسن، 
مشــاور سیاســت خارجی و اروپایی صدراعظم اتریش خبر داد. به 
گزارش ایسنا، عباس باقرپور در توییتی با اشاره به دیدارش با مشاور 
سیاســت خارجی و اروپایی صدراعظم اتریش نوشت: در این دیدار 
ابعاد مختلف روابط ایران و اتریش و هم چنین آخرین تحولات بین 

المللی مورد بحث قرار گرفت.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با اشاره به این که »ناامنی های مرزی در همه کشورها وجود دارد«، گفت: مردم بابت عملیات 
ایذایی که هر از گاهی گروه های معارض انجام می دهند، نگران نشوند. امیر محمدرضا آشتیانی در گفت وگو با ایسنا، درباره تاثیر 
ســفر اخیر فرمانده ارتش پاکســتان به ایران برای تامین امنیت مرزهای شرقی کشور، اظهار کرد: مرزهای کشور برای ما بسیار 
مهم است و درباره امنیت مرزها حتما با مسئولان پاکستان و افغانستان صحبت می کنیم. ما معتقدیم امینت مرزها باید از سوی 
هر دو طرف تامین شود و همین گونه هم خواهد شد. وی ادامه داد: اتفاقاتی که بعضا در مرزهای کشورمان رخ می دهد در همه 

کشــورها رخ می دهد. بالاخره در مرزها تردد و تهدید هم وجود دارد و این مســائل نباید مردم را نگران کند. به هر حال گروه های معارضی ممکن اســت هر از گاهی 
عملیات ایذایی انجام دهند که با آن برخورد شده و عملیات آن ها قطع می شود و مدت ها اتفاقی نمی افتد. این مسائل در همه جای دنیا وجود دارد ولی ما تسلیحات، 
تجهیزات و امکانات کافی داریم. وزیر دفاع در پایان با بیان این که »حتما درباره مسائل مرزی با طرف پاکستانی صحبت می کنیم«، گفت: در مراودات مرزی نیروهای 

ما مدام با طرف پاکستانی ارتباط دارند.

دیدار سفیر ایران با مشاور 
سیاست خارجی و اروپایی 

صدراعظم اتریش

وزیر دفاع: برخی ناامنی های مرزی مردم را نگران 
نکند
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گزیده خبر

پافزایش ۶/۱۲ درصدی 
صادرات ایران در سال 

۱۴۰۱
بر اســاس آمــار بازرگانی خارجی گمرک در ســال ۱۴۰۱ ارزش صادرات 
و واردات گمرکی در مقایســه با ســال قبل افزایش داشته است.کد خبر : 
۱۵۳۰۹۵به گــزارش خبرنگار ایبِنــا، جداول گزیــده آمار های اقتصادی 
مربوط به اســفندماه سال گذشته از سوی بانک مرکزی منتشر شد. نشریه 
الکترونیکی گزیده آمار های اقتصادی حاوی جدیدترین اطلاعات و آمار های 
اقتصادی و مروری بر تحولات در بخش های پولی و بانکی، تراز پرداخت ها 
و بازار سرمایه است. بر اساس آمار بازرگانی خارجی گمرک در سال ۱۴۰۱ 
ارزش صــادرات و واردات گمرکی به ترتیب ۲/۵۳ و ۷/۵۹ میلیارد دلار بود 
که در مقایسه با سال قبل از آن به ترتیب ۷/۹ و ۶/۱۲ درصد افزایش نشان 
می دهند. به علاوه ارزش هر تن کالای صادراتی و وارداتی نیز در این دوره به 
ترتیب ۱/۱۰ و ۷/۲۴ درصد افزایش یافته است. همچنین طی سال ۱۴۰۱ 
وزن صادرات و واردات گمرکی به ترتیب ۱/۱۲۲ و ۲/۳۷ میلیون تن بود که 

نسبت به سال ۱۴۰۰ به ترتیب ۲/۰ و ۸/۹ درصد کاهش نشان می دهند.

 مهمترین ابزار مهار تورم چیست؟

مخاطبان ایبِنا در یک نظرسنجی به مهمترین اولویت ها برای تحقق مهار 
تورم و رشد تولید اشــاره کرده اند.کد خبر : ۱۵۳۰۵۵به گزارش خبرنگار 
ایبِنا، کاربران ایبِنا در یک نظرســنجی مهمترین اقدام برای تحقق شعار 
مهار تورم و رشــد تولید را انضباط مالی دولت و کاهش هزینه های جاری 
دانســته اند. بیش از ۱۴ هزار نفر در نظرســنجی ایبِنا در رابطه با اولویت 
تحقق مهار تورم و رشد تولید شرکت کرده اند. ۲۲.۱۶ درصد از کاربرانی که 
در این نظرسنجی شرکت کرده اند، انضباط مالی دولت و کاهش هزینه های 
جاری را اولویت اصلی دانسته اند. در رتبه دوم نیز ۱۹.۴۶ درصد از کاربران 
کنترل اضافه برداشــت بانک ها، نقدینگی و پایه پولی را به عنوان اولویت 
بعدی انتخــاب کرده اند. از میان اولویت هــای دیگر نیز به ترتیب تقویت 
دیپلماسی منطقه ای و اجرای پیمان های پولی، مقابله با دلالی در بازار های 

نامولد، مدیریت منابع ارزی و ثبات بازار ارز و تامین مالی تولید بدون فشار 
به منابع بانکی انتخاب شــده اند. اقدامات بانک مرکزی برای تحقق شعار 
سال / مهمترین ابزار برای مهار تورم چیست؟ انضباط مالی دولت و کاهش 
هزینه های جاری دولت سیزدهم از ابتدای آغاز به کار، برنامه های خود را بر 
اســاس دوری از کسری بودجه و جلوگیری از استقراض تنظیم کرده و در 
این مدت استفاده از تنخواه بانک مرکزی نیز به حداقل ممکن رسیده است. 
به گفته مسعود میرکاظمی؛ رئیس سابق سازمان برنامه و بودجه، در سال 
۱۴۰۱ تا ۹۷ درصد تحقق منابع را داشته ایم و برای تامین کسری بودجه 
هیچ استقراضی از بانک مرکزی انجام نشده است. در این سال حتی سهم 
بدهی دولت به بانک مرکزی به ســطح منفی نیز رسید؛ بنابراین نه تنها 
اضافه برداشتی نداشته ایم بلکه باعث کاهش بدهی دولت به بانک مرکزی 
نیز شده ایم. تحقق ۹۷ درصدی منابع بدون استقراض نشان دهنده بهترین 
عملکرد در چند دهه گذشته است. دولت سیزدهم در سال ۱۴۰۱، ماهانه 
۱۲ هزار میلیارد تومان از بدهی های دولت قبل را پرداخت کرده است و در 
عین حال ۱۸۰ هزار ملیارد تومان تملک دارایی های سرمایه ای را تخصیص 
داده اســت. در ســال ۱۴۰۱ علی رغم افزایش و ترمیــم حقوق، افزایش 
یارانه هــا، حذف ارز ترجیحی، وجود تحریم هــا و چالش های دیگر، دولت 
سیزدهم توانست با صرفه جویی و پرهیز از ریخت و پاش، بدون استقراض 
و افزایش بی رویه پایه پولی بودجه کشور را مدیریت کند. برنامه دولت در 
سال ۱۴۰۲ نیز مدیریت متعادل درآمد و هزینه های خود با تکیه بر افزایش 
درآمد های مالیاتی، صرفه جویی در هزینه ها و افزایش بهره وری اســت تا 
بتواند بدون کسری بودجه و اســتقراض و با انجام اقدامات دیگر در کنار 
آن، مهار تورم را همراه با رشد تولید رقم بزند. یکی از معضلاتی که همواره 
اقتصاد کشور با آن گریبان گیر بوده مخارج بالا، بهره وری پایین و ناترازی 

مخارج و هزینه های بخش دولتی اســت که همین مسئله موجب کسری 
بودجه دولت، رشــد نقدینگی و ایجاد تورم می شــود. در چنین شرایطی 
کاهــش حداکثری مخارج، صرفه جویی و پرهیــز از هزینه های اضافی در 
کنار تمرکز بر افزایش درآمد و بهره وری بهترین راهبرد ممکن اســت که 
امیدواریم با تغییر رویکرد دولت سیزدهم و اصلاحات اقتصادی انجام شده، 
گام های موثری در راســتای بهبود فعالیت بخش دولتی برداشــته شود. 
کنترل اضافه برداشــت بانک ها، نقدینگی و پایه پولی گرچه کنترل اضافه 
برداشــت بانک ها، نقدینگی و پایه پولی از نگاه کاربران ایبِنا دومین اقدام 
مهم برای تحقق مهار تورم و رشــد تولید بوده و البته در راس اصلاحات 
اقتصادی دولت ســیزدهم قرار دارد، اما این مســئله برای بانک مرکزی 
مهمترین اولویت بشمار می رود که در این امر بسیار موفق بوده است. بانک 
مرکــزی با انجام اقداماتی مثل کنترل خلق پول بانکی از طریق تنظیم و 
اعمال جدی کنترل رشد ترازنامه بانک ها، افزایش نیم واحد درصدی نسبت 
سپرده قانونی در سطح شبکه بانکی و هدایت نرخ سود در بازار بین بانکی 
حول نرخ سیاســتی و در محدوده دالان نرخ سود بازار بین بانکی توانست 
رشــد نقدینگی را کنترل کرده و نرخ رشد ۱۲ ماهه را از ۳۷.۸ درصد در 
خرداد ۱۴۰۱ به ۲۹ درصد در پایان خرداد ۱۴۰۲ برســاند. این مســئله 
نشــان می دهد بانک مرکزی در راســتای تحقق هدف ۲۵ درصدی نرخ 
رشد نقدینگی در سال ۱۴۰۲ در سه ماهه ابتدایی این سال موفق بوده و 
حتی از هدف گذاری خود نیز بهتر عمل کرده است. برنامه بانک مرکزی در 
ماه های پیش رو، تداوم اقدامات انجام شده و پیگیری جدی سیاست کنترل 
مقداری ترازنامه بانک ها و جریمه بانک های متخلف از حدود تعیین شده 
است. تقویت دیپلماسی منطقه ای و اجرای پیمان های پولی راهبرد دولت 
ســیزدهم در دیپلماسی خارجی، نگاه متوازن به شرق و غرب، دیپلماسی 

منطقه ای و توجه به دیپلماسی فرامنطقه ای در چارچوب منافع ملی بوده 
اســت. اقدامات بسیار شایانی نیز در این حوزه انجام شده، از عضویت دائم 
ایران در ســازمان همکاری شانگ های و پیگیری عضویت در بریکس تا از 
سرگیری اجلاس سالانه اتحادیه پایاپای آسیایی و ریاست ایران در آن. در 
این مدت روابط میان ایران و عربستان نیز بهبود پیدا کرد. چین، روسیه و 
ایران نیز به عنوان شرکای منطقه ای و فرامنطقه ای روابط میان خود را با 
اجرای پیمان های پولی و توافقات پولی، بانکی و تجاری گسترش داده اند. 
در سال های اخیر یکی از مهمترین مسائلی که توسط کشور های مختلف 
پیگیری می شــود، تجارت با تکیه بر ارز های ملی اســت. ایران نیز روابط 
خود با بسیاری از کشور ها را بر پایه مبادله از طریق پیمان های دوجانبه و 
چند جانبه پولی، تهاتر و استفاده از روش هایی که نیازی به دلار و ارز های 
جهان روا ندارند، در نظر گرفته اســت تا از این طریق اثرات تحریم ها را به 
حداقل ممکن برساند. سفر اخیر رئیس جمهور به کشور های آفریقایی کنیا، 
اوگاندا و زیمباوه و همچنین ســفر های بین المللی به کشور هایی از قبیل 
کوبا، نیکاراگوئه، ونزوئلا، اندونزی، چین، قزاقستان، ازبکستان، ترکمنستان، 
عمان، قطر، روسیه، ترکمنستان و تاجیکستان حاکی از گستردگی برنامه 
دیپلماسی خارجی دولت سیزدهم است. مقابله با دلالی در بازار های نامولد 
به اذعان بسیاری از کارشناسان اقتصادی، فعالیت های دلالی در بازار های 
نامولد اقتصادی، یکی از مهمترین مواردی اســت که به تورم کشور دامن 
زده و نه تنها بازار دارایی ها را با نوســانات غیرمنطقی همراه می کند، بلکه 
با منحرف کردن مســیر نقدینگی از بازار های مولد کاهش بهره وری این 
بخش را نیز به همراه دارد. برنامه های مناســبی برای مبارزه با این معضل 
اقتصادی در نظر گرفته شده است که مهمترین آن قانون مالیات بر عایدی 
سرمایه است. این طرح در اردیبهشت ماه امسال به تصویب مجلس رسید. 

نماگر های اقتصادی شماره ۱۱۰، سه ماهه سوم سال ۱۴۰۱ به منظور استفاده عموم در پایگاه اطلاع رسانی بانک 
مرکزی منتشر شد کد خبر : ۱۵۳۰۲۳ به گزارش ایبِنا و به نقل از روابط عمومی بانک مرکزی، شاخص های عمده 
اقتصادی در این نشریه در سه بخش واقعی، خارجی و مالی تفکیک شده است. بخش واقعی شامل حساب های 
ملی، انرژی، صنعت، ســاختمان، روند قیمت و بازرگانی داخلی اســت و در بخش دوم یا همان بخش خارجی به 
تراز پرداخت ها، بدهی های خارجی، سررسید بدهی های خارجی، وضعیت بازرگانی خارجی کشور و نرخ ارز اشاره 
شده است؛ همچنین در بخش مالی به تفکیک نرخ های سود بانکی، متغیر های پولی و اعتباری، وضع مالی دولت 
و فعالیت بورس اوراق بهادار تهران آمده است. براساس این آمار، تولید ناخالص داخلی در پاییز ۱۴۰۱ با رشد ۵.۳ 

درصدی به ثبت رسید و تزار حساب تجاری نیز ۱۵.۸ میلیارد دلار مثبت شد.

بورس کالا شرایط خرید کامیون کشنده امپاتور و کامیونت فورس که قرار است شنبه )۳۱ تیر( عرضه شود را ابلاغ کرد. به گزارش 
ایلنا از بورس کالا، در نامه مدیر بازرســی و امور اعضا بورس کالای ایران درباره خرید خودرو کامیون کشــنده امپاور و کامیونت 
فورس که قرار است شنبه هفته آینده )۳۱ تیر( عرضه شود آمده است: مهلت ثبت سفارش ساعت هشت صبح روز شنبه است و 
به منظور مدیریت سفارش های دریافتی مشتریان، کارگزاران امکان مسدودسازی سفارش های دریافتی را تا ساعت هشت و ۳۰ 
دقیقه روز مذکور خواهند داشــت. میزان پیش دریافت خرید محصول به میزان ۳۰ درصد است. هر کد ملی )اشخاص حقیقی( 
فقط امکان ثبت سفارش یک دستگاه خودرو و هر شناسه ملی )اشخاص حقوقی( امکان ثبت سفارش حداکثر سه دستگاه خودرو 
را دارد. اشخاصی که در عرضه های قبل موفق به خرید خودرو شده اند و از ابتدای سال ۱۳۹۸ از شرکت های خودروسازی خودرو 
خریداری کرده اند نیز امکان ثبت سفارش دارند. گفتنی است، تالار خودرو بورس کالای ایران ۳۱ تیر میزبان عرضه ۱۷۰ دستگاه 

کامیون و کامیونت توسط بهمن دیزل است.

نماگر های اقتصادی سه ماهه سوم سال ۱۴۰۱ منتشر شد؛

رشد ۵.۳ درصدی تولید ناخالص داخلی در 
پاییز ۱۴۰۱ 

شرایط خرید کامیون و کامیونت در بورس کالا ابلاغ 
شد

اروند؛ فرصت طلایی سرمایه گذاری، تولید و صادرات

»روح الله خزایی« معاون س�رمایه گذاری و توسعه کسب و کارهای سازمان 
منطق�ه آزاد اروند، پیرامون برگ�زاری و حضور منطقه آزاد اروند در دومین 
نمایشگاه ارائه بسته های سرمایه گذاری مناطق آزاد جمهوری اسلامی ایران 
در مشهد مقدس، اظهار کرد: راهبردی که امسال دبیرخانه شورایعالی مناطق 
آزاد کش�ور در پیش گرفته، برگزاری نمایش�گاه های متعدد در استان های 
مختلف است که نخستین رویداد اقتصادی در محل نمایشگاه های بین المللی 

پایتخت برگزار شد و دومین نمایشگاه نیز در مشهد مقدس.
وی با بیان اینکه نمایش��گاه ارائه بس��ته های س��رمایه گذاری، فرصت مناسبی برای 
عرضه توانمندی های مناطق آزاد کشور است، گفت: منطقه آزاد اروند در این رویداد 

اقتصادی، ۱۰۶ بسته سرمایه گذاری را برای فعالین اقتصادی ارائه کرد.
معاون سرمایه گذاری و توسعه کس��ب و کار های سازمان منطقه آزاد اروند، تصریح 
کرد: میزان سرمایه گذاری که در این بسته ها گنجانده شده، بالغ بر ۲۴ هزار میلیارد 
تومان است.روح اله خزایی با اشاره به اینکه بالغ بر یکصد و ۵۰ کالا از تولیدات منطقه 
که قابلیت صادرات دارند، در این نمایشگاه عرضه شد، اظهار داشت: منطقه آزاد اروند 
یک فرصت طلایی برای س��رمایه گذاری و پرداختن به امر تولید است و محصولات 
این منطقه، قابلیت صادرات به فرا مرزهای سرزمینی را دارد. وی با بیان این مهم که 
س��الانه ۱۹۶ میلیون دلار از تولیدات منطقه به خارج از کشور صادر می شود، گفت: 
ارزش تولیدات منطقه آزاد اروند در طول سال بالغ بر نیم میلیارد دلار است. معاون 
سرمایه گذاری و توسعه کسب و کارهای سازمان منطقه آزاد اروند با بیان اینکه این 
منطقه دارای مجهزترین مرز در غرب کش��ور با بی��ش از ۱۰۰ هکتار بارانداز مجهز 
تخصصی اس��ت، تصریح کرد: در سال گذش��ته بیش از ۶۵۰ میلیون دلار صادرات 
در طریق مرز شلمچه به کشور عراق صورت گرفت که این میزان صادرات در میان 
مناطق آزاد کم نظیر است.خزایی با اشاره به پذیرایی سالیانه یک میلیون گردشگر 
ایرانی در شهرهای آبادان و خرمشهر، یادآور شد: سالانه ۵۰۰ هزار گردشگر خارجی 
به منطقه آزاد اروند وارد می شوند که این تعداد، در میان مناطق آزاد کشور کم نظیر 

است. وی هدف از حضور در این نمایشگاه را رونمایی از ۱۰۶ فرصت سرمایه گذاری در 
منطقه آزاد اروند عنوان کرد و گفت: این منطقه برای نخستین بار بسته های سرمایه 
گذاری را به سه زبان فارسی، انگلیسی و عربی تهیه و در آینده نزدیک به زبان چینی 

و روسی نیز در اختیار متقاضیان سرمایه گذاری قرار خواهد داد.
وی حجم بسته های ارائه شده در این نمایشگاه را ۲۳ هزار میلیارد تومان عنوان کرد 
و یادآور شد: طرح ها در حوزه های صنعتی ، شیمیایی، بازرگانی، گردشگری و شیلات 
و کش��اورزی ، در این نمایشگاه به بازدیدکنندگان ارائه شد. معاون سرمایه گذاری و 
توسعه کسب و کارهای سازمان منطقه آزاد اروند در پایان خاطرنشان کرد: منطقه 
آزاد اروند پذیرای هرگونه تقاضا برای س��رمایه گذاری در حوزه های مختلف اس��ت و 
تمامی مجوزها با کمترین تش��ریفات اداری صادر می ش��ود. بر اساس این گزارش، 
س��رمایه گذاری در منطقه آزاد اروند دارای مؤلفه ها و مشمول مشوق هایی است که 
این منطقه را به یکی از نقاط طلایی سرمایه گذاری بدل کرده است. که این قوانین، 

مقررات. مؤلفه ها، شامل موارد ذیل می شود:
*مقررات خاص جهت اشتغال نیروی انسانی در منطقه آزاد و امکان دسترسی به 

نیروی انسانی ماهر، بهره ور و ارزان.
*صدور محصولات بدون پرداخت عوارض گمرکی

*استفاده از قانون ارزش افزوده جهت انتقال کالاهای تولید شده در منطقه آزاد      
اروند به سرزمین اصلی تا صد در صد تولیدات 

 * مقررات خاص جهت بیمه و تأمین اجتماعی در مناطق آزاد 
 * معافیت مالیاتی ۲۰ ساله کلیه فعالیتها در تمام زمینه ها 

 * امکان مشارکت با سرمایه گذاران خارجی بدون محدودیت در نسبت مشارکت 
 * مالکیت صد در صد سرمایه گذاران خارجی نسبت به اعیان مستحدثه در اراضی استیجاری 
 *  امکان داش��تن صد در صد سهام شرکتهای ثبت شده توسط سرمایه 

گذاران خارجی 

انتقال  آزادی   *
ارز به خ��ارج از 
کشور بدون هیچ 

محدودیت 
کام��ل  *آزادی 

ورود و خروج اصل سرمایه و سود حاصل از فعالیتهای اقتصادی 
* حمایت و ضمانت سرمایه های خارجی 

* تجویز تأسیس بانک و بیمه های خارجی
* برخورداری از مقررات خاص در صادرات، واردات و امور گمرکی 

* عدم نیاز به روادید و سهولت در صدور مجوز ورود و اقامت خارجی ها
همچنین این منطقه، دارای مزایایی در زمینه رقابت و کسس��ب و کار اس��ت که 
می تواند برای هر سرمایه گذاری دارای جذابیت باشد.این مزایای شامل موارد ذیل 

هستند؛
*گستردگی منطقه آزاد اروند در ۳۷ هزار و ۴۰۰ هکتار مساحت

*  پیشینه صنعتی و بازرگانی منطقه
*  ترکیبی از نیروی انسانی مجرب، جوان و تحصیل کرده خصوصاً در زمینه های 

صنعتی و بازرگانی 
*  داشتن مرز آبی و خشکی با کشور عراق و امکان دسترسی آسان به بازار کشور 

های حوزه خلیج فارس 
*  دسترس��ی به بازار وس��یع و جمعیت داخلی ش��هرهای آبادان و خرمشهر ) با 
جمعیتی بالغ بر ۵۰۰ هزار نفر ( و جمعیت استان خوزستان ) با جمعیتی بالغ بر ۴ 

میلیون نفر ( و جمعیت ۲۸ میلیونی کشور عراق 
*  نزدیکترین منطقه آزاد به مرکز عمده جمعیتی، صنعتی، کشاورزی و معادن کشور
*  وجود رودخانه های آب شیرین اروند، کارون و بهمنشیر با قابلیت کشتیرانی 

*  وجود چهارنوع حمل و نقل جاده ای، ریلی، هوائی و دریائی در منطقه
*  تولید نزدیک به ۹۰  برق آبی کشور در استان خوزستان 

*  انرژی و نیروی کار ارزان مخصوصاً برای سرمایه گذاری خارجی در منطقه 
*  دارا بودن دومین بندر کانتینری کش��ور ) خرمش��هر ( و همچنین بندر آبادان 
و امکان ترانزیت کالا به کش��ورهای منطقه و کش��ورهای آسیای میانه به عنوان 

نزدیکترین بندر و باصرفه ترین و کوتاهترین راه ترانزیتی شمال-جنوب کشور 
*  امکانات و تأسیسات زیربنائی صنعتی، بازرگانی و شهری 

*  حاصلخیزی خاک حاشیه رودخانه های منطقه جهت گسترش تولیدات کشاورزی 
*  پایانه مرزی شلمچه در محدوده منطقه آزاد اروند
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گزیده خبر

۷ نیروگاه تجدیدپذیر برای 
عرضه به بورس معرفی شدند

مدیرعامل شــرکت مدیریت شبکه 
بــرق ایران از معاملــه بیش از ۹۲ 
میلیــون کیلووات ســاعت انرژی 
تولیدی برق نیــروگاه های تجدید 
پذیــر در تابلوی ســبز بورس خبر 
داد و گفت: علاوه بر ساتبا، تاکنون 
هفت نیروگاه خصوصی تجدیدپذیر 
اقدام به فروش برق در این تابلو کرده اند. به گزارش ایســنا، مصطفی رجبی 
مشهدی با اشاره به راه اندازی تابلو سبز در بورس از ابتدای خرداد ماه ۱۴۰۲ 
گفت : تا کنون در مجموع بیش از ۹۲ میلیون کیلووات ساعت انرژی تولیدی 
برق نیروگاه های تجدیدپذیر در این تابلو معامله شده است که حجم معاملات 
برای تحویل تیرماه ۵۵ میلیون کیلووات ساعت و برای تحویل مرداد ماه ۳۶.۸ 
میلیون کیلووات ساعت )آمار معاملات تا تاریخ ۲۶ تیر ماه( بوده است. وی 
تصریح کرد: بر اساس قوانین و مقررات موجود، تمامی مصرف کنندگان بالای 
یک مگاوات و ادارات و سازمان های دولتی و عمومی موظف به تامین بخشی 
از برق مصرفی خود از نیروگاه های تجدید پذیر هســتند. رجبی مشهدی 
با تاکید بر اینکه با راه اندازی تابلوی ســبز در بورس انرژی، این دســته از 
مصرف کنندگان می توانند برق سبز مورد نیاز خود را از این محیط خریداری 
کنند، گفت : خریداران برق در این تابلو علاوه بر ایفای تعهدات قانونی خود، 
از برنامه های مدیریت مصرف وزارت نیرو و مدیریت شــبکه برق کشور )به 
غیر از موارد اضطراری و بحرانی شــبکه سراســری برق( معاف می شوند و 
می توانند برق پایدار ومطمئن دریافت کنند. مدیرعامل مدیریت شبکه برق 
ایران گفت : در تیر ماه ۱۴۰۲ بر اساس آمار بورس انرژی، ۲۰ مصرف کننده 
برق اقدام به خرید برق از تابلوی سبز کرده اند که از این میان ۱۱ شرکت از 
زیرمجموعه شرکتهای برق منطقه ای و ۹ شرکت از زیرمجموعه شرکتهای 
توزیع بودند. سخنگوی صنعت برق  از ۷ نیروگاه خصوصی تجدیدپذیر نیز 
که در این مدت اقدام به فروش برق در تابلوی ســبز برق کرده اند خبرداد و 
گفت :علاوه بر نیروگاه های خصوصی، سازمان انرژی های تجدید پذیر و بهره 
وری برق )ساتبا( نیز در تابلوی سبز حضور دارد. وی افزود: در معاملات برق 
مردادماه نیز در مجموع تعداد ۱۴ شرکت اقدام به خرید برق کردند که از این 
میان ۷ شرکت از زیرمجموعه شرکتهای برق منطقه ای و ۷ شرکت دیگر از 
زیرمجموعه شرکت های توزیع نیروی برق بودند. علاوه بر ساتبا، ۱۴ نیروگاه 
خصوصــی تجدیدپذیر نیز در این ماه اقدام به فروش برق در تابلوی ســبز 
برق کرده اند. سخنگوی صنعت برق با بیان اینکه تا کنون تعداد ۱۷ نیروگاه 
تجدیدپذیر با ظرفیت منصوبه ۲۰۸ مگاوات توســط شرکت مدیریت شبکه 
برق ایران به بورس انرژی معرفی شــده اند، گفت : بر اســاس ضرایب اعلام 
شده ساتبا، امکان عرضه ۱۰۸ مگاوات ظرفیت در هر ساعت را دارند و از این 
میزان تعداد ۱۳ نیروگاه خورشیدی و ۳ نیروگاه بادی و ۱ نیروگاه برق آبی 
هســتند. سخنگوی صنعت برق اظهار کرد: بر اساس هماهنگی های صورت 
گرفته با ساتبا و بورس انرژی، فرآیند حضور سرمایه گذاران و تولید کنندگان 
برق سبز در بورس در حال پیگیری است و در آینده نزدیک تعداد بیشتری 

از تولید کنندگان برق تجدیدپذیر در این بازار حضور خواهند داشت.

آغاز فعالیت گسترده خیرین آبرسان 
برای آبرسانی به ۳۰۰۰ روستا
آغاز فعالیت گسترده خیرین آبرسان برای آبرسانی به ۳۰۰۰ روستا

رئیس مرکز جهاد آبرســانی از آغاز فعالیت گسترده خیرین آبرسان به طور 
رســمی از چند ماه پیش خبر داد و گفت: کل پــروژه تا کنون ۴۰ درصد 
پیشــرفت فیزیکی داشته است و برای پیشــبرد آن مصمم هستیم. میثم 
جعفــرزاده در گفت و گو با ایســنا، با بیان اینکه باتوجــه به رویکرد دولت 
ســیزدهم مبنی بر اینکه حوزه محرومیت زدایی به عنوان یک حوزه اصلی 
قرار بگیرد، جهاد آبرسانی با هدف ارتقای سطح کمی و کیفی برای آبرسانی 
به روســتاهای کشور در دولت ســیزدهم و در مجموعه وزارت نیرو آغاز به 
کار کرد، گفت: ابتدا یک شــورای آبرسانی با حضور متخصصان و مسوولان 
امر تشــکیل و یک مرکز جهاد آبرســانی با هدف نظارت و تسهیل در امر 
آبرسانی روستایی شروع به کار کرد. به گفته وی، افزایش کمی و کیفی آب 
روستاهایی که در سالیان گذشته کمتر نسبت به آن دغدغه وجود داشت در 
دستور کار قرار گرفت، ابتدای قضیه به صورت عملیات پروژه تفاهم نامه ای با 
مجموعه قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( منعقد شد که این قرار گاه از چندین 
معین اعم از قرارگاه خاتم الانبیا، نیروی زمینی، ســازمان بسیج سازندگی و 
نیروی دریایی بهره گرفت تا از تمام توان فنی این مجموعه با توجه به نگاه 
جهادی که وجود داشــت اســتفاده کنیم. وی افزود: در ابتدا بعد از تفاهم 
۱۰ هزار روســتا قرار داد ۷۱۳۸ روســتا را در مجموعه داشــتیم و تا امروز 
نزدیک به ۴۰ درصد پیشرفت فیزیکی را در عملکرد آبرسانی روستایی شاهد 
هستیم. وی با بیان اینکه فعالیت مرکز جهاد آبرسانی تنها معطوف به پروژه 
محرومیت زدایی و قرارگاه امام حســن مجتبی )ع( نمی شود، در این بین 
مجمع خیرین آبرسان کشــور  نیز نقش مهمی در موضوع آبرسانی دارند، 
گفت: یکی از برکات جهاد آبرســانی این بــود که با کمک خیرین  مجمع 
خیرین آبرســان شرب کشور با هدفگذاری ۳۰۰۰ روستا تشکیل شد و یک 

فعالیت وسیعی را در حوزه های مختلف شروع کرده است.

نفت برنت از مرز ۸۰ دلار 
عبور کرد

نفت  قیمــت 
در  برنــت 
معامــلات روز 
بــازار  جمعه 
آســیا تحــت 
کاهش  تاثیــر 
آمریکا  ذخایر 
کمتر  عرضه  و 
تولید  سوی  از 

کنندگان بزرگ، افزایش یافت. به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت با 
۶۸ سنت افزایش، به ۸۰ دلار و ۳۲ سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات 
وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۶۵ سنت افزایش، به ۷۶ دلار و ۳۰ سنت 
در هر بشکه رسید. قیمت ها روز پنجشنبه با اندکی افزایش بسته شده بودند. 
نفت برنت از ابتدای هفته جاری تاکنون حدود ۰.۶ درصد و شــاخص نفت 
آمریکا ۱.۲ افزایش پیدا کرده که چهارمین رشد هفتگی متوالی برای هر دو 
شاخص خواهد بود. انتشــار آمار اقتصادی ضعیف چین در معاملات هفته 
جاری، رشــد قیمت نفت را محدود کرد. دومین مصرف کننده بزرگ نفت 
جهان هفته جاری آماری منتشر کرد که رشد مایوس کننده تولید ناخالص 
داخلی این کشور در سه ماهه دوم امسال را نشان داد و احتمال عدم تحقق 
رشــد پنج درصدی سالانه هدف گذاری شــده از سوی دولت را برانگیخت. 
با این حال امیدواری به اجرای تدابیر محرک مالی بیشــتر از ســوی بانک 
مرکزی و اقدامات محرک بیشتر برای پشتیبانی از اقتصاد، فضای مثبت را در 
بازار ایجاد کرده است. تحلیلگران بانک ملی استرالیا در یادداشتی نوشتند: 
قیمت های بالاتر نفت در پی اظهارات مثبت در خصوص تدابیر محرک مالی 
چین روی داده است. پکن روز چهارشنبه اعلام کرد برنامه هایی را برای رشد 
در ۱۰ بخش و همچنین افزایش حمایت از شــرکت های خصوصی، تدوین 
کرده اســت. عوامل بنیادین هم از قیمت ها پشتیبانی کرده است. عربستان 
ســعودی اوایل ماه میلادی جاری اعلام کرد کاهــش تولید داوطلبانه یک 
میلیون بشکه در روز را در اوت ادامه خواهد داد. همزمان، روسیه اعلام کرد 
که صادرات نفت خود را در ماه میلادی آینده به میزان ۵۰۰ هزار بشکه در 
روز کاهش خواهد داد. بر اســاس گــزارش رویترز، همچنین اداره اطلاعات 
انرژی آمریکا روز چهارشنبه اعلام کرد که ذخایر نفت آمریکا هفته گذشته با 

رشد صادرات و استفاده بیشتر پالایشگاه ها، کاهش پیدا کرده است.

وزیر نیرو:

عقبماندگیشدیدبخشآبوبرقالبرزتاسالآیندهرفعمیشود
ایســنا/البرز وزیر نیرو با بیان اینکه البرز از نظر منابع آب با 
مشکل مواجه نیست و تخصیص های لازم داده شده است، 
گفت: نقطه ضعف البرز در شــبکه و توزیع است که در این 
خصوص تا یکســال آینده به وضع مطلوب خواهد رســید. 
علی اکبر محرابیان روز پنجشــنبه ۲۹ تیرماه در مراســم 
بهره برداری و کلنگ زنــی پروژه های آب و برق کرج گفت: 
طرح هایــی که امروز به بهره برداری می رســد باعث ایجاد 
گشــایش و رفع محدودیت قابــل توجهی در  بخش آب و 
برق اســتان می شود.  با افتتاح این طرح ها مجموعا بالغ بر 
۸۵۰ لیتــر بر ثانیه به ظرفیت تامین آب شهرســتان کرج 
اضافه می شــود و همچنین در حوزه بــرق هم راه اندازی 
و بهره برداری از پســت ۴۰۰ کیلوولت باغســتان که یک 
پســت مادر در منطقه البرز و تهران محســوب می شود به 
رفع محدودیت ها کمک می کند. محرابیان ادامه داد: کرج با 
حدود ۲.۶ میلیون نفر جمعیت و  ۸۰۰ هزار واحد مسکونی 
جمعیتی بیش از چهار اســتان کشــور دارد؛ از سوی دیگر 
میــزان و عدد مهاجرت به این شهرســتان هم قابل توجه 
اســت و جمعیت رشد بسیار شــدیدی دارد که این باعث 
می شود توسعه شهری جلوتر از توسعه زیرساخت ها باشد. 
وزیر نیرو افزود: این امر باعث شــده مردم در خدماتی که 
دریافــت می کنند  عدم تامین نیازهــا در حوزه برق و آب 
حس کننــد و مطالباتی از این حیث وجود دارد. وی ادامه 
داد: در موضوع آب ســه رکن اصلــی داریم یکی منابع آب 
است که در استان محدودیت نداریم و تخصیص های لازمه 
برای البرز صادر شــده و می توانیم از این تخصیص ها برای 
مصارف شرب، صنعت، کشاورزی و محیط زیست استفاده 
کنیم. در موضوع انتقال هم شــاهد این هستیم که خطوط 
انتقال قابل توجهی احداث شــده و اگر تنگنا باشــد اقدام 
می شــود. محرابیان افــزود: نقطه ضعف البرز در شــبکه 
و توزیع اســت که در آن چند المان داریــم اولین موضع 
تصفیه خانه اســت که خوشبختانه تصفیه خانه ای که امروز  
راه اندازی شــد بخشی از تنگنا را رفع می کند. تصفیه خانه 

شماره سه کرج هم که از اول امسال شروع شده، پیشرفت 
قابل توجهی داشته و باعث می شود تنگناهای بخش شرقی 
مرتفع شــود که لازم است در زمان کوتاه تری تکمیل شود. 
وی تصریح کرد: طبق اســتانداری که برای احداث تصفیه 
خانه ۵۰۰ تا ۶۰۰ لیتر بر ثانیه لازم اســت دو ســال دیگر 
زمان نیاز داریم که این مقدور نیســت و قرار بر این شــد 
که بخش پشــتیبانی وزارتخانه با همکاری مجلس شورای 
اســلامی  اعتبار این طرح را به گونه ای تامین کنند که در 
اجرا بتوانند تا قبل از اوج گرمای ســال آینده شــاهد بهره 
برداری از تصفیه خانه شــماره ســه کرج باشیم. وزیر نیرو 
در ادامه خاطرنشــان کرد: رکن دوم شبکه توزیع موضوع 

مخازن است. در کرج نسبت به استانداردها کسری مخزن 
داریم و مخازن ما امکان پایدارســازی آب را برای شــرایط 
تنگنا فراهم نمی کند. شهری به عظمت کرج و شهرستانی 
که شامل شش شهر بزرگ و پرجمعیت است ضرورت دارد 
که مخازن قابل توجهی داشته باشد. شش مخزنی که امروز 
بهره برداری می رسد حدود ۱۸ هزار مترمکعب به ظرفیت 
مخــازن اضافه می کند ولی این میــزان کفایت نمی کند و 
امروز باید تصمیم بگیریم خداکثر ظرف یک ســال مخازن 
شهرستان رشد قابل توجه داشته باشد تا اطمینان از تامین 
آب در هر شرایطی باشــد.وی با اشاره به سیل اخیر جاده 
چالوس و مشــکلاتی که در تأمین آب از سد کرج به وجود 

آمد؛ گفت: در موضوع اتفاقی که بالادســت سد کرج افتاد 
دیدیم که قطع جریان آب محتمل است و  حوادث طبیعی 
رخ می دهد. در این شــرایط چیزی کــه کمک می کند و 
باعث رضایت مردم می شــود مخازن اســتاندارد است. وی 
تأکید کرد: باید تلاش کنیم عقب ماندگی های قابل توجهی 
که در اســتان البرز بــه وجود آمده را تا ســال آینده رفع 
کنیم.وزیر نیرو خاطرنشان کرد: موضوع سوم رینگ انتقال 
آب است که باعث پایدارســازی و توزیع صحیح در سطح 
شهرســتان می شــود که برای آن هم باید اعتباراتی پیش 
بینی شــود. البته بحــث رینگ ظرف مــدت کوتاه جمع 
نمی شود و موضوعی به هم پیوسته با توسعه شهری است. 
وی گفــت: در هر حال اگر شــرایط امروز را با ســال های 
گذشــته مقایسه کنیم متوجه می شــویم که بهبود نسبی 
داشته ولی رضایت بخش نیســت و با وضع مطلوب فاصله 
داریم و باید سالی پر کار داشته باشیم. وزیر نیرو در بخش 
دیگــری از صحبت های خود به موضوع برق هم اشــاره و 
خاطرنشــان کرد: در موضوع برق در تامین مشکلی وجود 
ندارد ولی به خاطر توســعه شدید استان نیاز به پست های 
جدید برای تامین برق وجود دارد. پست باغستان در مدت 
کوتاه عملیاتی و اجرایی شــد که به پایدارسازی برق کمک 
می کند. در کنار پســت باغســتان حتماً برای سال آینده 
در منطقه کمال آباد و کمالشــهر نیاز به یک پســت ۴۰۰  
کیلوولت دیگر و در پایین دست چند پست ۲۳۰  کیلوولت 
دیگر وجود دارد که مجموع آنها باعث می شــود هم از نظر 
کمیــت هم کیفیت به وضع مطلوب برســیم وی گفت: در 
ایــن مدت اگر چاهی از مدار خارج شــده در اثر افت ولتاژ 
بوده و با احداث این پست ها مشکل فنی برطرف و نیازهای 
کرج با احداث آنها رفع می شود. محرابیان افزود: پیش بینی 
می کنیم با طرح هایی که امروز به بهره برداری می رســد و 
طرح های یکســال آینده در بخش آب شرب و برق البرز به 
وضعیت مطلوب برســیم. وی  از استاندار البرز هم به دلیل 

پیگیری مسائل استان قدردانی کرد.

روسیه  نفتی  فرآورده های  صادرات 
با فروش بالاتر دیزل و بهبود عرضه 
نفتــا که عرضه کمتر ســوختهای 
دیگــر را جبــران می کنــد، ماه 
میلادی جاری نســبت به ماه قبل، 
افزایش پیدا کرده است. به گزارش 
ایســنا، اکنون که مسکو آمار تولید 
فرآورده های نفتی خود را محرمانه 
نگــه می دارد، بازار بــه دقت آمار 
تجارت را برای مشــاهده هر گونه 
نشــانه از کاهــش تولید روســیه، 
دنبــال می کنــد. صــادرات نفت 
روسیه در مدت چهار هفته منتهی 
بــه ۱۶ ژوئیه، به پایین ترین رکورد 
شــش ماهه نزول کرده اســت که 
نشــان می دهد این کشور بالاخره 
به وعده خود بــرای کاهش عرضه 
بــه بازارهای جهانــی، عمل کرده 
اســت. طبق آمار شــرکت تحلیل 
اطلاعات انرژی ورتکســا، صادرات 
فرآورده هــای نفتی پالایش شــده 
روســیه در ۱۵ روز نخست ژوییه، 
حــدود ۸۱ هزار بشــکه در روز در 
مقایســه بــا کل صــادرات ژوئن، 
افزایش یافــت و تاکنون به حدود 
۲.۴۹ میلیون بشکه در روز رسیده 
اســت و نزدیک به بالاترین رکورد 
ســه ماه اخیر است. صادرات دیزل 
یا گازوئیل روسیه در نیمه اول ماه 
میلادی جاری، ۸.۵ درصد رشــد 
کرد و به حدود ۱.۲۷ میلیون بشکه 
در روز رســید کــه نزدیک به آمار 
صادرات ۱.۳ میلیون بشکه در روز 
در مارس است که جریان صادرات 
به بالاترین میزان از ابتدای ســال 
۲۰۱۶ به بعد، رسیده بود. میانگین 
تاکنون، حدود ۳۳  روزانه  صادرات 
درصد بالاتر از مدت مشــابه سال 

گذشــته بوده است. شرکت "انرژی 
اســپکتس" در یادداشــتی نوشت: 
سود بالاتر دیزل، باعث شده است 
پالایشگاههای روســی، به تولید و 
صادرات این سوخت اولویت دهند 
و تولید بنزین محدودتر شده است. 
صادرات بنزین و مواد بلِندینگ در 
مقایســه با کل آمار ژوئن، بیش از 
نیمی کاهش پیدا کرد و به ۴۵ هزار 
بشکه در روز رسید که پایین ترین 
میزان از دســامبر سال ۲۰۱۷ بود. 
دولت روســیه بــه دنبــال اعمال 
سهمیه صادرات سوخت به منظور 
افزایــش عرضه داخلــی و محدود 
کردن افزایش قیمتهاست. صادرات 
اســتفاده  مورد  خــوراک  که  نفتا 
پتروشیمی  های  کارخانه  توســط 
و همچنین بلِندینگ بنزین اســت، 
به حدود ۳۹۵ هزار بشــکه در روز 
رســید که ۲۸ درصد در مقایســه 
با ســطح صادرات ژوئــن، افزایش 
داشــت. اکثر محموله ها به مقصد 
آسیا و خاورمیانه می روند. صادرات 
خوراک پالایشگاهی ضعیف مانده و 
از ابتدای ژوییــه تاکنون به حدود 
۱۰۷ هزار بشکه در روز در مقایسه 
با ۱۱۶ هزار بشکه در روز در ژوئن 
رســیده است. بر اســاس گزارش 
بلومبــرگ، صــادرات نفــت کوره 
روســیه که بیش از یک چهارم از 
پالایش شده  کل صادرات سوخت 
این کشــور است، از ســطح ژوئن 
کاهش یافت و به حدود ۶۷۱ هزار 
بشــکه در روز رســید. صادرت به 
محموله ها  اما  یافت  افزایش  آفریقا 
به مقصد خاورمیانــه، کاهش پیدا 

کردند.

صادرات سوخت روسیه بالاتر 
رفت

آژانس بین المللی انرژی )IEA( پیش بینی کرد بحران انرژی و رکود اقتصادی، رشد تقاضای جهانی برای برق در سال ۲۰۲۳ را آهسته 
می کند اما تقاضا در سال ۲۰۲۴ احتمالا بهبود پیدا خواهد کرد که به معنای ضرورت توسعه بیشتر ظرفیت  نیروی تجدیدپذیر است. به 
گزارش ایسنا، آژانس بین المللی انرژی پیش بینی کرد نرخ رشد جهانی مصرف انرژی در سال ۲۰۲۳ به کمتر از دو درصد در مقایسه با 
۲.۳ درصد در سال ۲۰۲۲ کاهش پیدا می کند که پایین تر از  میانگین ۲.۴ درصدی پنج ساله پیش از دوران پاندمی کووید ۱۹ است. 
اما در سال ۲۰۲۴ با بهبود دورنمای اقتصادی، به ۳.۳ درصد افزایش پیدا می کند. این آژانس پیش بینی کرد که نیروی تجدیدپذیر، رشد پیش بینی شده تقاضا برای برق در 
سال جاری و سال آینده را پوشش می دهد و برق تولید منابع تجدیدپذیر، سال میلادی آینده، برای نخستین بار بیش از یک سوم از کل عرضه برق جهانی خواهد بود. با این 
حال، نیروی برق آبی کاهش پیدا کرده و در فاصله سال ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۲، حدود دو درصد در مقایسه با آمار سال ۱۹۹۰ تا ۲۰۱۶، کاهش یافته است که معادل حدود ۲۴۰ 
تراوات ساعت برق یا مصرف سالانه اسپانیا است. قیمت عمده فروشی برق به میزان قابل توجهی نسبت به سال میلادی گذشته، کاهش پیدا کرده اما میانگین قیمت برق 
در اروپا، همچنان بیش از دو برابر نرخ سال ۲۰۱۹ است. قیمت برق در هند، ۸۰ درصد و در ژاپن، بیش از ۳۰ درصد افزایش پیدا کرده است. با این حال، قیمتها در آمریکا 
کاهش پیدا کرده و تقریبا به سطح سال ۲۰۱۹ رسیده است. انتظار می رود تقاضای آمریکا برای برق، امسال به دلیل کندی رشد اقتصادی، به میزان ۱.۷ درصد کاهش پیدا 

کند اما در سال ۲۰۲۴، به دو درصد بهبود پیدا خواهد کرد. با این حال، همچنان کمتر از ۲.۶ درصد در سال ۲۰۲۲ خواهد بود.

یک عضو هیات رئیسه کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: باتوجه به اقدامات صورت گرفته در این دولت شرایط فروش 
نفت و حصول درآمدهای نفتی نسبت به گذشته بهبود یافته است اما همچنان تا رسیدن به نقطه آرمانی فاصله داریم. عبدالعلی 

رحیمی مظفری در گفت وگو با ایسنا، درباره آمارها از رشد فروش نفت و بازگشت درآمدهای نفتی به کشور در دولت سیزدهم، بیان کرد: در موضوع فروش نفت ما 
در دولت سیزدهم شاهد تحولاتی نسبت به دولت های گذشته بودیم. البته هنوز به آن نقطه آرمانی که باید، نرسیدیم. یک مسئله فروش نفت است و مسئله دیگر 
بازگرداندن پول حاصل از آن یا نحوه تبادل نفت است. وی تاکید کرد: شرایط فروش نفت نسبت به گذشته خیلی بهتر شده است  البته نمی توانیم بگوییم که شرایط 
ما ایده آل است. نمی توانیم به راحتی پول انتقال دهیم. با توجه به بهانه هایی که شرکت های مختلف می آورند خیلی از آنها اصلا دوست ندارند که شرایط ما نرمال 
شود و می خواهند این شرایط همچنان غبار آلود باشد تا هم با قیمت ارزان تر و هم با بهانه های بیشتر و شرایط سخت تری نفت ما را خریده و پولش را به ما پرداخت 
کنند. نماینده مردم سروستان در مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: اما با توجه به اقدامات صورت گرفته در دولت سیزدهم به طور کلی شرایط فروش نفت و حصول 

درآمدهای نفتی نسبت به گذشته بهبود یافته است.

یک عضو هیات رئیسه کمیسیون انرژی:رکود اقتصادی مانع افزایش مصرف جهانی برق می شود

شرایط فروش نفت و حصول درآمدهای نفتی در 
دولت سیزدهم بهبود یافته است
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گزیده خبر

سازمان ملی استاندارد ایران مطرح کرد

موافقت با واردات میلیون ها خودروی 
ایمن، کیفی و استاندارد

یک مســئول سازمان ملی استاندارد با بیان اینکه چند ماهی است تاییدیه 
استاندارد چند مدل خودروی مشــابه پراید متوقف شده است، تاکید کرد 
که این ســازمان به خودروهای برند، مطابق با پارامترهای منطبق تاییدیه 
خواهد داد. به گزارش ایســنا، مصطفی آجرلو در حســاب کاربری خود در 
فضای مجازی نوشت: ســازمان ملی استاندارد ایران به خودروهای برند، بر 
اساس پارامترهای منطبق، تاییدیه می دهد. مدیر روابط عمومی سازمان ملی 
استاندارد شرط موافقت این سازمان با واردات انواع خودروها را ایمن بودن و 
کیفیت آن ها خوانده و تاکید کرد: این سازمان، با واردات میلیون ها خودروی 
ایمن، کیفی و استاندارد موافق است. وی خاطرنشان کرد: تایید نوع پراید و 
چند خودروی مشابه آن، ماه هاست که متوقف است.این مسئول در سازمان 
ملی استاندارد در پایان نوشــتار خود تصریح کرد: استانداردسازی از جمله 

وظایف سازمان مردم، بدون حاشیه سازی است.
معاون بنادر گیلان خبر داد

پهلوگیری و تخلیه همزمان سه کشتی 
حامل روغن خام خوراکی در مجتمع 

بندری انزلی
ایسنا/گیلان معاون امور بندری و اقتصادی اداره کل بنادر گیلان از پهلوگیری 
و تخلیه همزمان ســه کشــتی حامل روغن خام خوراکی در اســکله های 
مجتمع بنــدری انزلی خبر داد و گفت: از ابتدای ســال جاری تاکنون ۴۶ 
هزار تن روغن در مجتمع بندری انزلی تخلیه و بارگیری شده است. مجتبی 
نظری در گفت و گو با خبرنگاران با اشاره به پهلوگیری و تخلیه همزمان سه 
کشتی حامل روغن خام خوراکی در اسکله های مجتمع بندری انزلی، اظهار 
کرد: این سه کشتی با مجموع ۱۵ هزار تن روغن خوراکی همزمان در اسکله 
های بندرانزلی پهلوگیری  و تخلیه شدند. وی با اشاره به اینکه این کشتی ها 
دارای ظرفیت ۵۰۰۰ تنی بوده و از روسیه به بندرانزلی انتقال یافتند، افزود: 
روغن خوراکی دو کشتی از طریق خطوط لوله به مخازن روغن منتقل شد 

و برای یک کشتی نیز به صورت حمل یکسره تخلیه و انتقال انجام گرفت.
نظــری با بیان اینکه در حال حاضــر ظرفیت مخازن روغن مجتمع بندری 
انزلی ۱۶ هزار تن اســت، تصریح کرد: طبق برنامه ریزی های انجام شــده 
در آینــده ۴۰ هزار تن دیگر به ظرفیت نگهداری روغن خوراکی در مجتمع 
بندری انزلی افزوده خواهد شــد. معاون امور بنــدری و اقتصادی اداره کل 
بنادر و دریانوردی گیلان با اشاره به رشد چشمگیر تخلیه و بارگیری روغن 
خوراکی در ســال جاری، تاکید کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون ۴۶ هزار 
تن روغن در مجتمع بندری انزلی تخلیه و بارگیری شده است که نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته شاهد رشد ۳۸۰ درصدی بوده ایم.

بازار داغ تعمیر کولر گازی
رئیس اتحادیــه تولیدکنندگان و تعمیــرکاران صنایع برودتی، تهویه 
مطبوع، لباسشــویی و قطعات یدکی تهران از افزایش چشمگیر تقاضا 
برای تعمیــر کولرگازی خبر داد و گفت: قیمــت کولر گازی در حال 
حاضر نســبت به ســال های قبل افزایش داشــته و بنابراین طبیعی 
است که درخواســت برای تعمیر آن بیشتر باشــد. فرهاد بهشتی در 
گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: اجرت سرویس کاران برای سرویس و 
تعمیر دستگاه های برودتی و ماشین لباسشویی و ظرفشویی به تناسب 
قیمت ها بالا نرفته اســت. این در حالی اســت که قیمت برخی لوازم 
مثل کمپرســور به تناســب نرخ ارز بالا رفته است. به طور کلی حدود 
۷۰ درصد از قطعات مورد اســتفاده در این بخش وارداتی اســت و از 
نوســانات قیمتی ارز تاثیر گرفته است. رئیس اتحادیه صنایع برودتی 
اســتان تهران با بیان اینکه نرخ اجرت تعمیــرکاران باید با هماهنگی 
اتــاق اصناف صورت گیرد، گفت: در حال حاضر یکی از مشــکلات با 
تکنســین ها همین اجرت ها اســت و افزایش قیمت قطعات چالشــی 
برای این صنف اســت. به دنبال راه حلی هستیم که هم حقوق مصرف 
کننده حفظ و هم مشــکلات تعمیرکاران برطرف شود. او در ادامه به 
شــهروندان توصیه کرد که از خدمات ایمــن واحدهای صنفی دارای 
پروانه کسب استفاده کنند و گفت: تعمیرکاران غیرمجاز فضای تعمیر 
در خانه هــا را ناامن کرده اند؛ بنابراین تاکیــد دارم مردم از واحدهای 
صنفی مجوزدار خدمات مورد نیاز را دریافت کنند. لیســت واحدهای 

صنفی مجاز برای ارائه خدمات در سایت esp.ir معرفی شده است.

قدردانی مسئولان استانی و 
شهرستانی از مهندس طاهرزاده 

مدیرعامل چادرملو به پاس حمایت 
از بخش درمان

رئیس بیمارستان اردکان در نشستی با مدیرعامل چادرملو، از حمایت های 
این شــرکت از حوزۀ درمان به ویژه آغاز ساخت ICU و خرید ۲ دستگاه 
آمبولانس قدردانی و این شــرکت را پیش گام در خدمت رسانی به مردم 
اردکان برشــمرد. دکتر محمدحســن صدرالدینی، همچنین با اشاره به 
مشکلات حوزۀ درمان، خواستار تداوم این حمایت ها در تکمیل پروژه های 
بیمارســتان،ICU  و ســایر مباحث بهداشــتي و درماني شد.مهندس 
طاهرزاده مدیرعامل چادرملو نیز در ابتدای این نشســت با بیان این که 
خدمت به مردم فرهیختــۀ اردکان را از افتخارات خود می دانیم؛ افزود: 
بخش بهداشــت و درمــان یکی از اولویت های اصلی شــرکت در حوزۀ 
مسئولیت های اجتماعی است.وی با اشاره به اقدامات انجام شده در یک 
سال اخیر، گفت: جبران کمبودها در حوزۀ بهداشت، آموزش وپرورش و 
موارد عام المنفعۀ دیگر در دســتورکار جدی چادرملو است.گفتنی است 
در پایان این دیدار، لوح های تقدیر جداگانه ای ازسوی استاندار و دانشگاه 

علوم پزشکی و مسئولان شهرستان به مدیرعامل چادرملو اهدا شد.

ریزش ۸ تا ۶۵ میلیون تومانی قیمت خودروها در یک هفته اخیر
بررسی بازار خودرو طی یک هفته اخیر )از ۲۴ تیر تا ۲۹ تیرماه( 
حکایت از ریــزش قیمت انواع محصولات خودرویی در کشــور 
دارد؛ به گونه ای که در محصولات پرتیراژ دو خودروساز بزرگ در 
محصولات ایران خودرو کاهش ۲۰ تا ۶۵ میلیون تومانی قیمت ها 
و در محصولات ســایپا افت هشــت تا ۲۴ میلیون تومانی بهای 
خودروها دیده می شود. به گزارش ایسنا، بررسی آخرین قیمت ها 
در بازار روز پنجشــنبه )۲۹ تیر ماه( و مقایسه آن با ابتدای هفته 
)۲۴ تیر ماه( نشــان می دهد که بازار با کاهش بعضا قابل توجه 
قیمت ها روبرو شده است. این ریزش قیمت در تمامی محصولات 
خودرویی اعم از داخلی، مونتاژی  و وارداتی دیده می شــود؛ این 
در حالی اســت که پیگیری هــا از بازار و نمایشــگاه داران خودرو 
حکایت از این دارد که همچنان باازر در رکود کامل به سر می برد 
و سطح معاملات به صفر رسیده است؛ همچنان فروشنده نگران از 
ریزش بیشتر قیمت ها تمایل دارد خودروی در اختیار را بفروشد 
اما خریدار به امید ریزش بیشــتر، برای خرید دست نگه داشته 
اســت. در پرتیراژهای دو خودروساز بزرگ که همیشه متقاضی 
بیشتری دارند، کاهش شدید قیمت ها طی یک هفته اخیر مشهود 
و محسوس است.در محصولات گروه صنعتی ایران خودرو، حداقل 
کاهش قیمت در سواری ها ۱۰ میلیون تومان )جز وانت آریسان ۲ 
با ۱۰ میلیون کاهش قیمت( و حداکثر ۶۵ میلیون تومان برآورد 
شده است؛ راناپلاس در یک هفته اخیر ۲۰ میلیون تومان ریزش 
قیمت داشته و از سوی هایما S۷ توربوپلاس اتوماتیک کاهش ۶۵ 
میلیون تومان به خود اختصاص داده  اســت که بیشترین کاهش 
در محصولات این گروه خودروســازی است. در محصولات گروه 
خودروســازی سایپا اما شــیب کاهش قیمت ها ملایم تر است و 
ریزش هشــت تا نهایت ۲۴ میلیون تومانی دیده می شود. خودرو 
تیبا هشــت میلیون تومان  و وانت سایپا ۱۰ میلیون تومان ارزان 
شده است اما بیشترین کاهش را شاهین معادل ۲۴ میلیون تومان 

و تیبا ۲ )تولید ۱۴۰۱( معادل ۱۹ میلیون تومان ثبت کرده اند.
قیمت محصولات پرتیراژ دو خودروساز بزرگ در ابتدای هفته ای 
که گذشــت )شنبه ۲۴ تیر ماه( و روز گذشته )پنجشنبه ۲۹ تیر 
ماه( و میزان کاهش طی این یک هفته به شرح زیر است: ریزش ۸ 

تا ۶۵ میلیون تومانی قیمت خودروها در یک هفته اخیر برخلاف 
آنچه مقرر شــد به منظور ساماندهی بازار خودرو تا اطلاع ثانوی 
از درج قیمــت  خودروها اعم از صفر و کارکرده، خودداری شــود 
و مرجع رســمی اعلام قیمت ها اتحادیه نمایشگاه و فروشندگان 
اتومبیل تهران )با توجه به هماهنگی های به عمل آمده با اتحادیه 

مذکور( باشــد، اما آخرین لیست قیمت ارائه شده توسط اتحادیه 
مختص دوم خرداد ماه اســت و پس از آن لیست قیمتی توسط 
اتحادیه در ســایت این اتحادیه )www.uead.ir( ارائه نشده است. 
قیمت ها طی این مدت، از نمایشــگاه داران سطح شهر اخذ شده 
اســت.   یادآوری می شود که به دستور سازمان حمایت، تا اطلاع 

ثانوی و به منظور ســاماندهی بازار خودرو مقرر اســت از اعلام و 
درج قیمت فروش نقدی خودروهای صفر کیلومتر تولید داخل در 
سایت های فروش جلوگیری شود و قیمت های معاملاتی از سقف 
آخرین قیمت بارگذاری شــده در سایت اتحادیه صنف دارندگان 

نمایشگاه و فروشندگان اتومبیل تهران تجاوز نکند.

طبق تحلیل نایب رئیس سابق اتحادیه 
طــلا و جواهر تهــران، طی یک هفته 
اخیــر باوجود افزایــش قیمت طلا در 
قیمت ها  بازارهای جهانــی، همچنان 
در بازار ســکه و طلای داخلی سیری 
نزولی داشته و قیمت انواع قطعات سکه 
و حبــاب آن ها، مصنوعات طلا و البته 
ارز به پایین ترین حد خود ظرف دو ماه 
اخیر رســیده است.محمد کشتی آرای 
در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: در 
هفته ای که گذشــت به دلیل شرایط 
اقتصادی آمریــکا و همچنین کاهش 
ارزش دلار در جهــان، قیمــت طلا و 
سایر فلزات ســیر صعودی داشت. در 
این هفته قیمــت طلا، نقره، پلاتین و 
ســایر فلزات گران بها روند افزایشــی 

قیمت بــه خود گرفت؛ بطور هر اونس 
طلا در این هفته بــا ۲۷ دلار افزایش 

همراه بود.  
نایب رئیس سابق اتحادیه طلا و جواهر 
تهران تاکید کرد: علیرغم سیر صعودی 
قیمت هــا در بازارهــای جهانی اما در 
حال حاضر باتوجه به شــرایط تقاضا، 
نوسان کاهشی نرخ ارز و تخلیه حباب 
سکه و طلا و به نوعی کاهش معاملات 
سوداگرانه طلا، ســبب شد این هفته 
قیمت ســکه و طلا سیر نزولی داشته 

باشد. همانطور که اشــاره شد این در 
حالی بود کــه قیمت طلا در بازارهای 
جهانی سیر صعودی داشت.۹۰۰ هزار 
تومان دیگر از بهای ســکه ریخت  وی 
در رابطه با تغییرات قیمت انواع قطعات 
ســکه و طلا در بازار یک هفته اخیر و 
آخرین قیمت هــا در معاملات پایانی 
هفته )روز پنجشنبه( گفت: این هفته 
ســکه تمام قدیم با ۸۰۰ هزار تومان 
کاهش روز گذشته در آخرین معاملات 
۲۴ میلیــون و ۵۰۰ هــزار تومان بود. 

ســکه تمام طرح جدید بــا ۹۰۰ هزار 
تومان کاهــش هفتگی به ۲۷ میلیون 
و ۲۵۰ هزار تومان رســید. نیم سکه با 
۴۵۰ هزار تومان کاهش به ۱۴ میلیون 
و ۸۰۰ هزار تومان و ربع سکه با ۴۰۰ 
هزار تومان افت بها نســبت به ابتدای 
هفته  به ۹ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان 
رسید. سکه های یک گرمی نیز پنج و 
۹۰۰ هزار تومان در پایان هفته تعیین 

قیمت شد .

سکه، طلا و ارز در پایین ترین رقم 
خود در ٢ ماه اخیر

ایسنا/مازندران گذرگاه شمال - جنوب از مهم ترین مسیرهای ارتباطی اوراسیا است که با توجه به نگاه دولت سیزدهم به دیپلماسی 
همسایگی و توسعه ارتباطات و مناسبات با کشورهای منطقه می تواند جذب ترانزیت کالاهای خارجی از موجودی دریای مازندران 
را فراهم کند.   به گزارش روابط عمومی استانداری مازندران، سید محمود حسینی پور در نشست با استاندار آستراخان و فعالان 
بخش خصوصی این استان در روسیه، بیان کرد: با توجه به شرایط تحریمی روسیه، مازندران از طریق آستراخان می تواند به سواپ 
نفت و گاز روسیه بپردازد. وی گفت: اکنون ظرفیت سه بندر بزرگ مازندران در امیرآباد بهشهر، فریدونکنار و نوشهر ۱۲ میلیون تن است که می توانیم این ظرفیت 
را به ۲۰ میلیون تن افزایش دهیم. اســتاندار مازندران، ادامه داد: تجارت روســیه از طریق مازندران به مراتب در زمان و هزینه به نفع این کشور خواهد بود. مازندران 
مسیری مهم، برای تقویت پیوند اقتصادی ایران با روسیه وی بیان کرد: در حال حاضر روسیه سنگ آهن خود به هند را از طریق دریای سرخ صادر می کند که این 
امر هزینه صادرات این کشــور را دو برابر می کند. حســینی پور، گفت: اگر این سنگ آهن از طریق آستراخان به مازندران منتقل و با خط راه آهن به هند صادر شود 
۱۷ روز از زمان فرایند صادرات این محصول کاهش می یابد و هزینه صادرات هم به مراتب کمتر خواهد شد. استاندار، ادامه داد: در حال حاضر ایران برخی از کالاهای 
روسیه را از کشور سوم دریافت می کند که این امر به خاطر روان سازی گمرک برخی کشورهاست. وی اظهار کرد :در شرایط فعلی باید با برقراری تعامل، روانسازی 

فعالیت گمرکی بین ۲ کشور در دستور کار قرار گیرد.

ایسنا/ســمنان مدیرعامل بانک ملی ایران از پرداخت ۱۰ همت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج طی چهار ماهه امسال در سراسر 
کشور خبر داد. دکتر نجار زاده، مدیرعامل بانک ملی ایران در سفر به سمنان و در دیدار با استاندار اظهار کرد: بانک ملی در حوزه 
مباحث مرتبط با امور زیربنایی و اشــتغال، نهضت ملی مســکن و به طور جامع سیاست های دولت همراهی داشته است. وی به 
موضوع تسهیلات اعطایی در مهمترین بانک کشور پرداخت و افزود: بالغ بر ۱۰ همت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج طی ۴ ماه 

گذشته توسط بانک ملی کشور پرداخت شده است که این میزان در سال گذشته ۲۵ همت بود. مدیرعامل بانک ملی ایران خاطرنشان کرد: به طور کل در سال گذشته 
بالغ بر ۴۰ همت تســهیلات تکلیفی توســط بانک ملی ایران پرداخت شده است. وی تاکید کرد: آمادگی داریم تا در سطح استان سمنان نیز سطح همکاری ها را در 
راستای اجرای سیاست های دولت افزایش دهیم. نجارزاده به تعدد متقاضیان تسهیلات، اشاره و تصریح کرد: بانک ملی ایران بالغ بر ۵۲ میلیون نفر مشتری دارد که 
نیازمند دریافت تسهیلات هستند. وی به افزایش سقف تسهیلات قرض الحسنه در سال جاری، اشاره و اضافه کرد: برنامه ریزی صورت  گرفته تا فعالیت های خود را 
در حوزه پرداخت تســهیلات خُرد تقویت کنیم و در همین  راســتا سقف تسهیلات قرض الحسنه از ۵۰ میلیون تومان به ۳۰۰ میلیون افزایش یافته است. مدیرعامل 
بانک ملی ایران گفت: ساختار بسیار قدرتمندی در حوزه تقویت و حمایت از شرکت های دانش بنیان در بانک  ملی ایران شکل گرفته  که  آمادگی داریم در این  زمینه 

نیز در استان سمنان ورود کنیم.

استاندار مازندران در نشست با استاندار آستراخان، مطرح کرد:

مازندران مسیری مهم، برای تقویت پیوند اقتصادی ایران با روسیه
مدیرعامل بانک ملی ایران اعلام کرد:

پرداخت ۱۰ همت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج در کشور
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گزیده خبر

مالیات بر سوداگری راه را برای 
کاهش مالیات تولید هموار می کند

اجرای  اقتصادی،  یک کارشــناس 
مالیــات بــر ســوداگری را گامی 
ضروری در راســتای ایجاد عدالت 
و جلوگیــری از فرار هــای مالیاتی 
خوانــد. کــد خبــر : ۱۵۳۱۳۶ به 
گــزارش ایبِنــا، جواد اســکندری 

در ارزیابــی از رویکرد اصلاح نظام مالیاتی، جلوگیــری از فرار های مالیاتی و 
همچنین مالیات بر ســوداگری، اظهار کرد: مودیان مالیاتی یا کالا و خدمتی 
را تولید می کنند، یا تولیدکننده نیســتند، بلکه واسطه رسیدن کالا به دست 
مصرف کننده نهایی هستند و به این شکل زنجیره تولید تا توزیع کالا تکمیل 
می شــود، بنابراین واســطه تکمیل این زنجیره را نمی توان سوداگری و سفته 
بــازی تلقی کرد؛ همچنین اینگونه مشــاغل و فعالیت ها مالیات هم پرداخت 
می کنند. این کارشــناس حوزه مالیاتی با اشاره به فرار مالیاتی دلالان خودرو، 
اضافه کرد:، اما ســوداگری که در بازار خودرو فعالیت می کند، کالا را می خرد، 
نگــه می دارد، با رقم بالاتری می فروشــد و مانع از رســیدن خودرو با قیمت 
مشــخص به دست مصرف کننده نهایی می شد و اخلال در بازار ایجاد می کرد، 
مالیاتی پرداخت نمی کرد. وی با بیان اینکه عدم دریافت مالیات از دلالی، سفته 
بازی و ســوداگری، با اصول اولیه اقتصاد که می گوید باید عدالت و انصاف در 
مالیات ستانی برقرار باشد، مغایر است، گفت: چرا کارگر، کارمند، معلم، پرستار 
و ... باید مالیات پرداخت کنند؛ اما کســی کــه کارش خرید و فروش خودرو 
است و گاه فعالیت وی به اقتصاد نیز ممکن است آسیب برساند، نباید مالیات 
پرداخت کند؟ اســکندری با تاکید بر اینکه مالیات بر سوداگری درصد بسیار 
کمی از جامعه را هدف قرار می دهد، تبیین کرد: برای مالیات بر ســوداگری، 
معافیت های بســیار گسترده ای دیده شــده تا مردم عادی درگیر این موضوع 
نشــوند. این کارشــناس حوزه مالیاتی ادامه داد: به نظر می رسد حدود ۳ تا ۵ 
درصد از افراد، مشمول مالیات بر سوداگری شوند، آن هم در صورتی که تغییر 
رفتار نداده و به فعالیت های سوداگرانه خود ادامه دهند. مثلًا در مورد خودرو، 
آماری که داشــتیم این بود که ۵۰ درصد خانوار ها اصلا خودرو ندارند و اساساً 
مشمول این مالیات نمی شوند.وی خاطرنشان کرد: بنابراین عدالت مالیاتی این 
نیست که از کارگر و کارمند و پرستار و معلم و تولیدکننده و توزیع کننده کالا 
و ... مالیات بگیریم، ولی بگوییم از کســی که مثلًا خودرو، مسکن یا ارز خرید 
و فروش می کند، نباید مالیات گرفته شــود؛ این موضوع هیچ توجیهی ندارد. 
اســکندری اضافه کرد: اگر بنا بر اخذ مالیات اســت، همه فعالان اقتصادی و 
کسب و کار ها باید مالیات بدهند؛ اینطور نیست که بگوییم اگر یک نفر صرافی 
زد، مــا از وی مالیات می گیریم؛ اما اگر کســی در بازار آزاد ارز خرید و فروش 
کرد، مالیات از وی اخذ نمی شــود. این کارشــناس حوزه مالیاتی خاطر نشان 
کرد: در صورت تبعیض، انگیزه ها برای فرار مالیاتی زیاد خواهد شــد؛ چراکه 
مردم می گویند چرا باید شــفاف فعالیت کنیم و درنهایت مالیات بپردازیم در 
صورتی که اگر غیرشــفاف کار کنیم، می توانیم بدون پرداخت مالیات فعالیت 
کنیم. وی تصریح کرد: با اجرایی شدن مالیات بر سوداگری، می توانیم در آینده 
نــرخ مالیات را به ویژه برای بخش تولید کم کرده و یا مزایای دیگری را مانند 
بسیاری از کشور ها اضافه کنیم و برخی از هزینه ها مانند هزینه های پزشکی و 
درمانی و ... را از درآمد مالیاتی افراد کسر کنیم که این موضوع در لایحه اصلاح 
مالیات های مســتقیم هم مطرح شده است.اسکندری اجرایی شدن مالیات بر 
سوداگری را نیازمند ایجاد یک بستر اجرایی گسترده در کشور دانست و افزود: 
یکی از چالش های اساسی و اصلی پیش روی تصویب قانون مالیات بر عایدی 
سرمایه در دهه گذشته این بود که ما زیرساخت اجرای این قانون را نداشتیم؛ 
در این زمینه شخص وزیر امور اقتصادی و دارایی پیگیری های مستمری داشته 
تا پیش از اینکه قانون به تصویب برسد، زیرساخت های اجرای آن فراهم شود. 
این کارشناس حوزه مالیاتی با بیان اینکه یکی از زیرساخت های ضروری مربوط 
به شــبکه بانکی است که تراکنش های بانکی را در کشور رصد می کند، اظهار 
داشت: باید به همه تراکنش ها کد یکتا تخصیص داده شود، حساب های بانکی 
تجاری و غیرتجاری از هم تفکیک و اطلاعات حســاب های غیرتجاری تجمیع 
شــود.وی افزود: از طرف دیگر، مابه ازای این تراکنش ها باید مشــخص شود 
که چه معاملاتی انجام شــده اســت، مثلًا اگر فردی بــه مرکز تعویض پلاک 
رفته و آنجا معامله می کند، باید برایش صورتحســاب الکترونیکی صادر شود 
و اطلاعات کامل و دقیق برای ســازمان امور مالیاتی ارســال شود. این ارسال 
اطلاعات صورتحساب با آن اطلاعات شبکه بانکی باید در کنار هم و متناظر هم 
باشند. همین طور در خصوص صورتحساب های الکترونیکی املاک و طلا و ارز 
و ... که در حقیقت این صورتحساب های الکترونیکی همان فاکتور های قدیمی 
هستند که به شکل پیشرفته و مبتنی بر تجربه سایر کشور های پیشرو طراحی 
شده اند. اسکندری تشریح کرد: عدم تولید اطلاعات استاندارد معاملات )رویداد 
مالی(، عدم تولید اطلاعات اســتاندارد تراکنش های مرتبط با معاملات )نظام 
پرداخت( و نیز انجام فرایند صحت ســنجی اطلاعات و اظهارنامه های مالیاتی 
با عامل انســانی از مهم ترین ضعف های زیرســاخت های اجرایی نظام مالیاتی 
کشــور است. این کارشناس با تاکید بر اینکه شناسایی درآمد، پیش نیاز وضع 
هرگونه مالیات بر درآمد از قبیل مالیات بر عایدی سرمایه و مالیات بر مجموع 
درآمد است، ادامه داد: پوشش کامل معاملات از طریق تکمیل قانون پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مؤدیان و فراهم شدن امکان تهیه اظهارنامه پیش فرض و 
اجرای مالیات بر عایدی سرمایه و مالیات بر مجموع درآمد ازجمله مهم ترین 

اقداماتی است که برای تکمیل زیرساخت باید انجام شود.

بهادری جهرمی خبر داد:

مخالفتکمیسیوناقتصادیدولتبااصلاحنرخخوراکپتروشیمیها
ســخنگوی دولت از رد پیشــنهاد وزارت اقتصاد درباره نرخ 
خوراک پتروشیمی ها خبر داد. مخالفت کمیسیون اقتصادی 
دولت با اصلاح نرخ خوراک پتروشــیمی هابه گزارش خبرنگار 
ایلنا، علی بهادری جهرمی ســخنگوی دولت در پایان جلسه 
هیات دولت با حضور در جمع خبرنگاران با اشاره به مصوبات 
امروز هیات وزیران گفت: این نرخ طبق بودجه ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ 
مشخص شده بود. طبق قانون هدفمندی نرخ منابع انرژی و 
مصارف آن مشخص است. وی افزود: مجلس هرساله منابع و 
مصارفی را پیش بینی می کند؛ مجلس ســال گذشته درباره 
عدم افزایش قیمت گاز از دولت مطالبه داشــت و امسال در 
بودجــه ۱۴۰۲ پیش بینی تحقق درآمد کــرده بود و دولت 
باید به ســمت تحقق آن پیش برود؛ این منابع برای یارانه ها 
مورد اســتفاده قرار می گیرد. ســخنگوی دولــت گفت: نرخ 
خوراک پتروشیمی ها در این باره پیش بینی شده بود و نظرات 
دستگاه های مربوطه اخذ شد و آیین نامه ای به تصویب رسید 
و دولــت قصد تغییــر در آن ندارد.   وی تاکیــد کرد: وزارت 
اقتصادی برای لایحه برنامه هفتم پیشنهادی داده بود تا برای 
آینده نرخ خوراک پتروشیمی ها را با فرمول داشته باشیم؛ این 
پیشنهاد امروز مورد موافقت اعضای کمیسیون اقتصادی دولت 
قرار نگرفت و از دستورکار خارج شد. این پیشنهاد برای امسال 
هم نبود برای لایحه برنامه هفتم بود که عملا از سال بعد هم 
اجرا می شود. بهادری جهرمی یادآور شد: مطابق پیشنهاد وزیر 
صمت و با تصویب دولت، سازمان زمین شناسی به عنوان متولی 
ژئوپارک های کشور تعیین شد. ما پیش از این قواعد و مقررات 
فنی لازم برای حمایت و صیانت از این بخش ها و بهره برداری 
از آن را نداشــتیم که با این مصوبه امیدواریم مشــکلات در 
این زمینه رفع شــود. وی ادامه داد: مطابق پیشــنهاد معاون 
زنان رئیس جمهوری، آیین نامه اجرایی هزینه کرد یک درصد 
از اعتبــارات دســتگاه های اجرایی در موضوعــات مربوط به 
حوزه زنان با هدف توانمندســازی زنان سرپرســت خانوار و 
زنان و دختران در معرض آســیب و دیگــر موارد به تصویب 
رسید. ســخنگوی دولت گفت: موافقت دولت با آیین نامه ای 
جهت حرکت به سمت هوشمندسازی تخصیص اعتبارات در 

مجموعه دســتگاه های اجرایی را به پیشنهاد سازمان برنامه و 
بودجه داشــتیم که شــفافیت و نظارت موثر را در این زمینه 
افزایــش می دهد. وی یادآور شــد: همچنین موافقت هیئت 
وزیران بــا لایحه ای برای اصلاح قانــون بودجه ۱۴۰۲ بنا بر 
پیشنهاد سازمان برنامه و بودجه و سایر دستگاه ها را داشتیم 

که ناظر بر مواردی است که قانون بودجه با ناترازی یا موانعی 
برای اجرا مواجه است و ضرورت اصلاح آن احساس می شود.  
بهادری جهرمــی اظهار کرد: لایحه دیگری در دولت تصویب 
شــد که مربوط به امکان فعال کردن بیمه برای سرنشینان و 
بیمه شخص ثالث در زمینه شناورهای مسافری است. پیش از 

این ظرفیتی برای بیمه این شناورها مشابه بیمه هایی که برای 
خودروها داریم، وجود نداشــت و دولت با ارسال این لایحه به 
مجلس موافقت کرد تا زیرســاخت های حقوقی لازم در این 
زمینه ایجاد شود.  سخنگوی دولت گفت: دولت موافقت خود 
با اصلاح آیین نامه صدور مجوزهای رانندگی را هم اعلام کرد.

به گزارش ایبِنا، »امیرمهدی صبایی« امروز )پنجشنبه( در 
خصوص شناســایی کد های مظنون به استفاده از اطلاعات 
نهانی مربوط به مصوبه افزایش نرخ خوراک پتروشیمی ها و 
ســوخت صنایع، اعلام کرد: مطابق بند ۳۱ ماده یک قانون 
بــازار اوراق بهادار، اطلاعات نهانی هرگونه اطلاعات افشــا 
نشــده برای عموم است که به طور مستقیم یا غیرمستقیم 
به اوراق بهادار، معاملات یا ناشــر آن مربوط می  شود و در 
صورت انتشــار، بر قیمت و یا تصمیم سرمایه گذاران برای 
معامله اوراق بهادار مربوط تاثیر می  گذارد. وی افزود: از این 
رو مطابق تعریف فوق و با توجه به فاصله زمانی بین تاریخ 
اشــاره شــده در نامه معاون اول لغایت تاریخ نامه، موضوع 
افزایــش نرخ خوراک پتروشــیمی ها و ســوخت صنایع از 
مصادیق اطلاعات نهانی محســوب می شود. صبایی ادامه 
داد: بنابراین طبق وعده قبلی و در راســتای اجرای وظایف 
قانونی و نظارتی، با توجه به انتشار نامه ای با موضوع افزایش 
نرخ جدید خوراک و سوخت صنایع، معاملات در یک دوره 
زمانی منتهی به روز های معاملاتی ۱۷ و ۱۸ اردیبهشــت 
ماه ۱۴۰۲، جهت احــراز جرائم احتمالی مندرج در بند ۲ 
ماده ۴۶ قانون بازار بررسی شد. مدیر نظارت بر بورس های 
سازمان بورس اذعان داشت: این بررسی ها عمدتا شامل ۱. 
کد های حقیقی قابل انتســاب به کارکنان نهاد های دولتی 
مندرج در نامه، ۲. کد های اشــخاص حقوقی دارای رابطه 
حاکمیتــی با نهاد های دولتی منــدرج در نامه، ۳. کد های 
اشخاص حقیقی دارای ســمت در شرکت های مورد اشاره 
در بنــد فوق و ۴. کد های دارای الگوی رفتاری مشــکوک 
به اســتفاده از اطلاعات نهانی بوده است. وی تصریح کرد: 
از بین کد های بررســی شــده، فعلًا و صرفاً تا این مرحله 
از بررســی ها، تعداد ۱۰ کد حقیقــی و ۱۱ کد حقوقی در 
مجموع با خالص ارزش معاملات ۲۷۱۰ میلیارد تومان در 
دوره مورد بررسی، مظنون به استفاده از اطلاعات شناسایی 
و از آن ها درخواست توضیحات شد، که برخی پاسخ داده و 
برخی هنوز پاسخی ارسال نکرده اند. صبایی گفت: همچنین 

بررســی ها برای شناسایی اشخاص ردیف چهارم مربوط به 
اشخاص با الگوی رفتاری مشکوک ادامه دارد، که در همین 
راســتا از مرجع ذیصلاح، درخواست دسترسی به اطلاعات 
تکمیلی برای بررسی مستند و دقیق تر ارتباطات اشخاص و 
رفتار های معاملاتی وجود دارد، و به محض نتیجه گیری، در 
مورد آن ها نیز اقدام خواهد شد. مدیر نظارت بر بورس های 
ســازمان بورس اظهار داشــت: پس از خاتمــه بررس ها و 
جمع بندی نهایی، در صــورت احراز تخلف یا جرم، مراتب 
به مرجع ذیصلاح ارسال می شود. وی گفت: لازم به توضیح 
است اسامی اشخاص متخلف احتمالی، صرفاً پس از صدور 
رأی قطعی و بر اســاس دستورالعمل بند چ ماده ۳۶ قانون 
احکام دائمی منتشــر خواهد شد. صبایی خاطرنشان کرد: 
سازمان در مکاتبات قبلی، نسبت به استعلام لیست اسامی 
دارندگان اطلاعات نهانــی اقدام کرده که تا کنون تعدادی 
از ســازمان ها نسبت به ارسال پاســخ اقدامی نکرده اند، لذا 
متعاقباً مکاتبات مجددی با این سازمان ها صورت پذیرفت، 
و در صورت عدم دریافت پاســخ مقتضی ظرف مدت یک 
هفته، نســبت به اعلام لیست ســازمان هایی که از ارسال 
اســامی دارندگان اطلاعات نهانی خودداری کرده اند، اقدام 
خواهیــم کرد. مدیر نظارت بر بورس های ســازمان بورس 
تاکید کرد: هدف از انجام اقدامات نظارتی ذکر شده، ضمن 
اجرای وظایــف قانونی، حفظ ســلامت و برقراری آرامش 
روانی در بازار ســرمایه، و کمک به توسعه بازاری شفاف و 
منصفانه اســت و کماکان تاکید می شود سازمان بورس در 
رســیدگی به تخلفات، هیچ گونه خط قرمز و محدودیتی 
برای اشــخاص، اعــم از حقیقی و حقوقی قائــل نبوده و 
همواره پیگیر حقوق شرکت ها و سهامداران خرد است. وی 
گفت: در همین راستا، همه فعالان و ذینفعان بازار سرمایه 
می تواننــد گزارش های ناهنجاری در خصوص نرخ خوراک 
پتروشیمی و گاز صنایع را از طریق سامانه دیده بان سلامت 
بازار سرمایه به نشانی https://dideban.seo.ir ارسال کنند تا 

در اولویت بررسی قرار گیرد.

مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس توضیح داد؛

شناسایی و بررسی کدهای مظنون به استفاده از اطلاعات نهانی مصوبه افزایش نرخ خوراک پتروشیمی ها

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه با اشاره به نشست عصر امروز این کمیسیون گفت: این کمیسیون مصوب 
کرد که هرگونه »سود مرکب« ،» سود بر سود« و یا سود و یا جریمه وجه التزام باطل و ممنوع بوده و علاوه بر استرداد وجه توسط 
بانک و یا موسســه اعتباری غیربانکی، دستگاه قضا امکان ورود به مسئله جرم و جرم نگاری این مسئله را خواهد داشت. دریافت 
هرگونه »سود مرکب« در فرآیند بانکی ممنوع شد به گزارش ایلنا، محسن زنگنه در تشریح نشست عصر امروز کمیسیون تلفیق 
لایحه برنامه هفتم توسعه گفت: کمیسیون امروز مواد )۹( و )۱۰( لایحه برنامه هفتم توسعه را مورد بررسی قرار داد. وی با بیان اینکه این مواد درباره عملیات بانکی و 
همچنین سیاست های پولی بود، اظهار داشت: کمیسیون در ماده )۹( این لایحه موادی را در خصوص افزایش نظارت بر موسسات بانکی و بازارهای غیرمتشکل مدنظر 
قرار داد؛ از جمله مهمترین مباحث در این بخش این بود که شرکت ها، موسسات و یا نهادهای مالی تابعه و یا وابسته به بانک ها مجاز به خرید سهام و سهامداری و 
بنگاهداری نخواهند بود و انجام هرگونه عملیات بانکی »واسپاری«، لیزینگ، صرافی و مشارکت در تأسیس و فعالیت نهادهای مالی هم موکول به اخذ مجوز از بانک 
مرکزی شد. سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه با اشاره به مصوبات ماده )۱۰( لایحه برنامه هفتم توسعه تأکید کرد: کمیسیون در این ماده تاکید 
کرد که بانک مرکزی به عنوان مرجع اصلی مهار تورم است لذا بانک مرکزی موظف شد تا هر سال و تا پایان فروردین ماه برنامه های خود را برای مهار تورم به هیأت 

وزیران ارائه کرده و این برنامه در جلسه هیأت وزیران به تصویب برسد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی از برگزاری کمیســیون همکاری های مشــترک ایران و چین پس از چهار سال  و نیم خبر داد و اعلام 
کرد: به زودی شاهد اتفاقات خوبی در حوزه های تجاری و سرمایه گذاری خواهیم بود. به گزارش ایلنا، سید احسان خاندوزی در 
صفحه خود در فضای مجازی نوشت: کمیسیون همکاری های مشترک ایران و چین را پس از ۴سال ونیم برگزار کردیم. وی افزود: 
توافقات سفر آقای رئیس جمهور به پروژه های کاملا مشخص تبدیل شد. با فضای سازنده کمیسیون، به زودی شاهد اتفاقات خوبی 
در حوزه های تجاری و سرمایه گذاری خواهیم بود. بر اساس این گزارش، آیت الله رئیسی، رئیس جمهوری کشورمان بهمن ماه سال 
گذشته به چین سفر کرده بود که در این سفر ۲۰سند همکاری میان مقامات عالی رتبه جمهوری اسلامی ایران و چین به امضا 
رسید. تفاهمات همکاری در زمینه مدیریت بحران، گردشگری، ارتباطات و فناوری اطلاعات، محیط زیست، تجارت بین المللی، 

مالکیت معنوی، کشاورزی، صادرات، بهداشت و درمان، رسانه، ورزش و میراث فرهنگی از جمله اسناد امضا شده میان مقامات جمهوری اسلامی ایران و چین است

زنگنه در تشریح نشست عصر امروز کمیسیون تلفیق:

کمیسیون مشترک ایران و چین پس از ۴سال و نیم دریافت هرگونه »سود مرکب« در فرآیند بانکی ممنوع شد
برگزار شد
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گزیده خبر

مشاور ماکرون مدعی شد: چین به روسیه 
تجهیزات نظامی می فرستد

مشــاور ماکرون مدعی است که چین در حال ارسال تجهیزات نظامی 
به روســیه برای استفاده در اوکراین اســت. به گزارش ایسنا، به نقل 
از شبکه خبری ســی.ان.ان، امانوئل بن مشاور امانوئل ماکرون رئیس 
جمهوری فرانســه در نشست امنیتی آسپن در پاسخ به اینکه آیا غرب 
شــواهدی مبنی بر اینکه چین در حال مســلح کردن روسیه است یا 
خیر، گفت: بله شــواهدی است که چین در حال انجام این کار است. 
زمانی که امانوئل بن تحت فشــار قرار گرفت که آیا چین تســلیحات 
ارســال می کند یا خیر، گفت: خب تجهیــزات نظامی، تا جایی که ما 
می دانیم ظرفیت های نظامی گســترده ای را به روسیه تحویل می دهد. 
مقام های فرانسوی به سی.ان.ان گفتند بن هم به فناوری های استفاده 
دوگانه و هم کمک های غیرکشنده مانند کلاه ایمنی و زره اشاره کرده 
اســت. وی افزود: آنچه ما بیش از هرچیزی به آن نیاز داریم، امتناع و 
خودداری چینی هاســت. ما نیاز داریم که آنها درک کنند که اوکراین 
یک درگیری با وسعت جهانی اســت و ما نمی توانیم به دلایل اصولی 
و همچنین به دلایلی که بســیار عملیاتی هستند، به اوکراین پیشنهاد 
بدهیم که شکســت بخورد. آنچه در اوکراین برای ما در خطر اســت 
بســیار بیشتر از حاکمیت این کشــور است. این مساله به ثبات جهان 
مربوط می شــود. مشاور ماکرون در پاســخ به اینکه چین چه کاری را 

نباید انجام بدهد، گفت: ارسال تسلیحات و حمایت اقتصادی.

اقدام نژادپرستانه ای دیگر در 
ترکیه علیه آوارگان سوریه

منابع خبــری اعلام کردنــد که مقامــات ترکیه در ادامــه اقدامات 
نژادپرســتانه خود علیه آوارگان ســوری با هدف خروج اجباری از این 
کشــور، اقدام به برچیدن عبارت های عربی از روی تابلوهای شهر آدانا 
کردند. به گزارش ایســنا، سایت »ترکیا الآن« اعلام کرد که شهرداری 
شهر آدانا وابسته به حزب جمهوری خواه خلق ترکیه به رهبری کمال 
قلیچداراغلو کــه مخالف اصلی دولت رجب طیب اردوغان اســت در 
اقدامی نژادپرستانه اقدام به برچیدن عبارت های عربی از روی تابلوهای 
محل کسب و کار و مغازه های آوارگان سوری در این شهر کرده است. 
ترکیا الآن همچنین ویدئویی را منتشر کرده که نشان می دهد چگونه 
نیروهای شــهرداری درحال جدا کردن عبارت های عربی از تابلوهای 
سردر محل کسب و کار آوارگان هستند. این اقدام شهرداری آدانا سر 

و صدای زیادی را در محافل محلی به پا کرده است.
به دنبال این اقدام برخی از شهروندان ترکیه از شهرداری آدانا به دلیل 
اعتقاد به تبعیض زبانی و مانع از ادغام فرهنگی مهاجران انتقاد کردند. 
پیشتر نیز برخی از شهرداری ها، به ویژه شهرداری ازمیر، تمام تابلوهای 
نوشــته شــده به زبان عربی را از سطح شــهر جمع آوری کرده بودند. 
کمپین های سیاســی و رســانه ای که این روزها آوارگان سوری را در 
ترکیه هدف قرار می دهند، شــوکه کننده هستند؛ طوری که نمی توان 
باور کرد فوبیا از آوارگان ســوری به حدی گســترده شده که شهردار 
ازمیر وابســته به اپوزیســیون گفته است، "ســوری ها عامل گسترش 
آلودگی در این استان هستند و در سواحلی که شنا ممنوع است، رفت 
و آمد می کنند." »امیت اوزداغ«، رئیس حزب ظفر ترکیه و سیاستمدار 
راست افراطی نیز پا را از این حد فراتر گذاشته و هشدار داده است که 
"آوارگان سوری در حال آماده شدن برای برپایی تظاهرات در شهرهای 
ترکیه مانند همتایان عرب مهاجر خود در فرانســه هستند؛ اتفاقی که 
امنیت و ثبات ترکیه را به خطر می اندازد." وی همچنین مدعی شــده 
اســت که ممکن اســت اعتراضات احتمالی آوارگان از وجود سلاح در 

دست برخی از سازمان های تروریستی نیز خطرناکتر باشد.

پکن: مانور با روسیه نشان دهنده سطح بالایی از اعتماد بین دو کشور و ارتش هایشان است
در حالیکه کارشناســان چینی امروز )جمعــه( گفتند، رزمایش 
مشــترک چین و روســیه در دریای ژاپن باعث تقویت همکاری 
نظامی بین دو کشور می شود. وزارت دفاع چین امروز اعلام کرد 
که رزمایش مشــترک روســیه و چین در دریای ژاپن به نمایش 
دیگری از سطح بالای اعتماد متقابل استراتژیک و دوستی سنتی 
قوی بین دو کشــور و نیروهای مسلح آنها تبدیل شده است. به 
گزارش ایسنا، به نقل از اسپوتنیک، وزارت دفاع چین در بیانیه ای 
اعلام کرد: چین و روسیه یکدیگر را به عنوان بزرگترین همسایه و 
شرکای استراتژیک جامع خود می دانند و ارتش فدراسیون روسیه 
و چین همچنــان دو قدرت مهم برای ارتقــای صلح و ثبات در 
منطقه هســتند. در این بیانیه تاکید شده است که مانورهای در 
حال انجام "گواه دیگری بر سطح بالای اعتماد متقابل استراتژیک 
و دوستی سنتی مســتحکم بین دو کشور و نیروهای مسلح آن 
دو"  است و این مانورها آزمونی چندوجهی از توان رزمی مشترک 
همه جانبه نیروهای دریایی و هوایی چین و روســیه در مناطق 
دور افتاده دریایی است. همچنین به نوشته روزنامه گلوبال تایمز، 
کارشناســان چینی اعلام کردند: ایــن رزمایش چهار روزه که از 
پنج شــنبه آغاز شــده، باعث تقویت همکاری نظامی بین چین 
و روســیه و مشــارکت در حفظ صلح و ثبات در منطقه آســیا-

اقیانوسیه در میانه تنش ها و تهدیدهای بالقوه در منطقه می شود. 
"لی لاکیانگ"، کارشــناس امور دریایی چین گفت، این رزمایش 
مشــترک بر اصل روند ضربت علیه اهــداف هوایی، زیردریایی و 

زمینی تمرکز دارد و به حفظ مســیرهای استراتژیک دریایی دو 
کشور نیاز است. وی ادامه داد: با حضور نیروهای هوایی و دریایی 
دو کشور در این رزمایش مشترک، این مانور نظامی مقیاس بزرگی 
خواهد داشت.یک کارشــناس هوانوردی نظامی چین نیز گفت: 
استفاده از فرودگاه های روسیه توسط هواپیماهای چینی شرکت 

کننده در رزمایش نشــان دهنده سطح بالای همکاری نظامی و 
اعتماد متقابل بین دو کشور است. عملیات از فرودگاه های روسیه 
به نیــروی هوایی چین کمک می کند تا زمــان واکنش در برابر 

تهدیدات احتمالی در منطقه را کاهش دهد.
وزارت دفاع روســیه روز پنج شنبه به خبرنگاران اعلام کرد، مانور 

دریایی مشــترک روســیه و چین "شــمال / تعامل-۲۰۲۳" در 
روزهــای ۲۰ تا ۲۳ ژوئیــه ۲۰۲۳ در دریای ژاپن مطابق با طرح 
همکاری نظامی بین المللی در حال برگزاری اســت. هدف اصلی 
این رزمایش تقویت همکاری های دریایی روسیه و چین با هدف 

کلی حفظ صلح و ثبات در منطقه آسیا و اقیانوسیه است.

احمد مسعود روز پنج شنبه گفت که آمریکا درست همانطور که پس از حملات ۱۱ سپتامبر منابع را به سمت جنگ عراق 
هدایت کرد، پس از تســلط طالبان در سال ۲۰۲۱، نیز توجه خود را از افغانستان به اوکراین و دیگر مناطق معطوف کرده 
اســت. به گزارش ایسنا، به نقل از اسپوتنیک، احمد مســعود رهبر جبهه مقاومت ملی افغانستان، در جریان یک میزگرد 
مجازی که توسط بنیاد آسپن سازماندهی شده بود، گفت: متأسفانه توجه از افغانستان به اوکراین و دیگر مناطق مختلف معطوف شده است. مسعود وضعیت 
کنونی جنگ اوکراین را با وضعیت اهتمام بیشــتر آمریکا به جنگ عراق در ســال ۲۰۰۳ پس از ســرنگونی حکومت طالبان در افغانستان در پی حوادث ۱۱ 
سپتامبر ۲۰۰۱ مقایسه کرد. رهبر مقاومت افغانستان گفت که پس از خروج پر هرج و مرج آمریکا از افغانستان در سال ۲۰۲۱ احساس می کنند که به آنها 
خیانت شده و رها شده اند. مسعود افزود که افغانستان که تحت کنترل طالبان است به پناهگاه امن بسیاری از گروه های تروریستی که در آنجا فعال هستند، 
تبدیل شده است. جبهه مقاومت ملی یک جبهه نظامی از اعضای سابق ائتلاف شمال و شخصیت های ضد طالبان است که توسط مسعود، پسر رهبر افسانه ای 

مجاهدین این کشور، احمد شاه مسعود، تأسیس شده است.

ضمن تشدید اقدامات اطراف منزل سفیر سوئد در بیروت، گروهی از نیروهای امنیت داخلی لبنان در ورودی این سفارتخانه مستقر 
شد. به گزارش ایسنا، شبکه lbci از استقرار گروهی از هنگ تکاور در ورودی این سفارتخانه و تشدید اقدامات اطراف منزل سفیر 

سوئد در بیروت خبر داد. این شبکه کمی پیش اعلام کرده بود، صبح امروز جمعه اطراف سفارت سوئد در لبنان آرامش حاکم است؛ اما پیش بینی می شود بعد از نماز 
ظهر به دلیل تجمع مردمی در  محکومیت اهانت به قرآن کریم در ســوئد، تدابیر امنیتی شــدیدتری اطراف این سفارتخانه اتخاذ شود. همچنین سید حسن نصرالله، 
دبیرکل حزب الله لبنان روز پنج شــنبه اعلام کرد: من فراخوان ویژه ای برای تحصن بعد از نماز جمعه داده ام و از دولت لبنان می خواهم در اعتراض به هتک حرمت 
مســلمانان، ســفیر سوئد را اخراج کند. دبیرکل حزب الله لبنان مردم را به تجمع مقابل مساجد در حمایت از قرآن طی امروز، جمعه فراخواند و گفت: همه شما را به 
حمایت از قرآن فرامی خوانم و شب هنگام نیز همه شما به مجالس دعوتید، بیایید و یک نسخه از قرآن را در آغوش بگیرید. سید حسن نصرالله تاکید کرد: ما به همه 
دنیا می گوییم این قرآن را با قلب و خون خود حفظ می کنیم و این مسؤولیت ماست. روز پنج شنبه دولت سوئد بار دیگر به سلوان مومیکا، شهروند عراقی مقیم استکهلم 

اجازه داد، در مقابل سفارت عراق در استکهلم یک تجمع کوچک را ترتیب داده و یک نسخه از قرآن کریم و پرچم عراق را پاره کند.

احمد مسعود: واشنگتن مانند زمان جنگ عراق توجه 
خود را از افغانستان به اوکراین معطوف کرده

استقرار ارتش لبنان در ورودی سفارت سوئد در 
بیروت
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دانشــمندان روســی قدرتمندترین رایانه کوانتومی این کشــور را 
بــه ولادیمیر پوتین رئیس جمهور این کشــور معرفــی کردند. به 
گزارش ایســنا و به نقل از تک کرانچ، دانشمندان روسی می گویند 
که قوی ترین رایانه کوانتومی تاریخ این کشور را ساخته اند. آنها این 
رایانه کوانتومی را به ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســیه که از 
نمایشگاه دستاوردهای فناوری کوانتومی شرکت شرکت دولتی فعال 

در حوزه انرژی هسته ای Rosatom بازدید می کرد، معرفی کردند.
این در حالی است که برخی کارشناسان غربی می گویند این موضوع 
دور از واقعیت اســت و این رایانه به این زودی ها نمی تواند کدهای 
رمزگذاری شده مدرن را بشکند. رایانه کوانتومی روسیه دقیقا چقدر 
قدرتمند است؟ به گزارش پایگاه The Register، این رایانه کوانتومی 
با ۱۶ کیوبیت قدرت در مقایســه با رایانه های توسعه یافته توسط 
شــرکت IBM یا Dwave و غیره که قبلًا سیســتم های کوانتومی با 

قدرت صدها کیوبیت ساخته بودند، بسیار کوچک است.
پایــگاه Interesting Engineering نیز در اوایــل این ماه گزارش داد 
که پژوهشــگران در گوگل ادعا کرده اند که آخرین نســخه از رایانه 
کوانتومی آنها موسوم به ســیکامور)Sycamore( می تواند محاسبات 
پیچیده را ظرف چند ثانیه انجام دهد و نکته قابل توجه این است که 
رایانه کوانتومی گوگل دارای ۵۳ کیوبیت است. همچنین ماه گذشته 
شرکت IBM از رایانه کوانتومی خود موسوم به ایگل)Eagle( رونمایی 
کرد در مقیاس ۱۰۰+ کیوبیت ساخته شده و توانست یک ابررایانه را 
در حل محاسبات پیچیده ریاضی شکست دهد. آیا رایانه کوانتومی 
روسیه خطرناک است؟ رایانه های کوانتومی که قادر به تفسیر داده ها 
به شــکل بســیار ســریع تر از رایانه های قدیمی یا حتی ابررایانه ها 
هســتند، نه تنها مقادیر عظیمی از داده ها را ارزیابی می کنند، بلکه 
می توانند عملکرد هــوش مصنوعی را نیز افزایش دهند. اما آیا آنها 
می توانند کدهای RSA را بشــکنند؟ یک نــوع خاص از رمزگذاری، 
RSA نــام دارد که به طور ویژه در معرض خطر رایانه های کوانتومی 
اســت. اما خوشبختانه فعلا خطری متوجه این فناوری نیست، زیرا 
 )Fujitsu(پژوهشگران شرکت فناوری اطلاعات و ارتباطات فوجیتسو
کشف کرده اند که برای شکستن RSA، به یک رایانه کوانتومی مقاوم 
در برابــر خطا با مقیاس تقریبــاً ۱۰۰۰۰ کیوبیت و ۲.۲۳ تریلیون 
گیت کوانتومی نیاز داریم که بسیار فراتر از توانایی های پیشرفته ترین 
رایانه های کوانتومی امروزی در جهان اســت. بنابراین وقتی روسیه 
می گوید یکی از قوی ترین رایانه های کوانتومی جهان را ساخته است، 
کشورهایی مانند ایالات متحده و چین هنوز می توانند نفس راحت 
بکشند. این نمایشگاه فناوری روسیه که این رایانه کوانتومی در آن 
رونمایی شــد، در حاشیه مجمع فناوری های آینده در مرکز تجارت 
بین المللی برگزار شــد. این پردازنده توسط گروهی از دانشمندان 
با هماهنگی شــرکت Rosatom در چارچوب نقشه راه دولت روسیه 
برای محاســبات کوانتومی توسعه داده شده است. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهور روسیه پس از بازدید از این رایانه کوانتومی گفت که 
وظیفه اساسی ما، انتقال کل اقتصاد و حوزه های اجتماعی روسیه به 
اصول کیفی جدید کار بر اساس داده های بزرگ است که به منظور 
بهبود کیفیت مدیریت و بهره وری و در دسترس بودن خدمات انجام 

می شود.

قوی ترین رایانه کوانتومی روسیه ساخته شد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

زیباترین خودروی الکتریکی چین!

این زیباترین خودروی الکتریکی در چین است. این خودرو تنها نام ساده ی “سوپرکار” را داشته و مطمئناً ظاهری سریع با بدنه ای 
کم ارتفاع و ورودی های هوای بزرگ در ســپر جلو دارد. این یک اسپیدستر دو نفره بدون وجود سقف یا صندوق است زیرا تمام 
چیزی که نیاز دارید ســرعت است. بخش عقبی کاری هنری است چراکه ۶ خروجی اگزوز داشته که البته مصنوعی هستند اما 
ظاهری مســابقه ای ایجاد کرده اند! این سوپرکار در رنگ های قرمز، سفید و یا دورنگ قابل سفارش است. این سوپرکار که به نام 
LSEV نیز شــهره شده یک خودروی الکتریکی کم سرعت است. این نوع خودروها اساساً مدل های الکتریکی کوچکی هستند که 
تنها داخل شهر قابل استفاده اند. این نوع خودروها در هر شکلی تولید می شوند: چهارچرخ، سه چرخ، دو نفره، هفت نفره، اتوبوس، 
پیکاپ تراک و هر چه که بخواهید! این گونه خودروها در چین محبوبیت فوق العاده ای دارند. خواستگاه اصلی توسعه ی LSEV استان 
شاندونگ اســت. با افزایش فروش این گونه خودروها، سازندگان LSEV ها ترجیح داده اند از ساخت مدل های پایه به خودروهای 

جالب تری روی بیاورند. سوپرکار جدیدترین نمونه بوده و به نظر بهترین آن ها نیز به شمار می آید.

واکنش اونانا بعد از پیوستن به منچستریونایتد
دروازه بان جدید یونایتد پیوستن به شیاطین سرخ را افتخار بزرگ و باورنکردنی توصیف کرد. به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی 
میل، منچستریونایتد از امضای قرارداد با آندره اونانا، دروازه بان ۲۷ ساله کامرونی که فصل گذشته برای اینتر بازی می کرد، خبر 
داد. این دروازه بان در اولین صحبت هایش بعد از امضای قرارداد با یونایتد گفت: پیوستن به منچستریونایتد یک افتخار باورنکردنی 
است و من در تمام زندگی ام سخت تلاش کرده ام تا به این لحظه برسم و بر موانع زیادی در این راه غلبه کرده ام. حضور در دروازه 
یونایتد تجربه شــگفت انگیز دیگری خواهد بود. این شروع یک سفر جدید برای من است. منچستریونایتد دروازه بان های بزرگ 
زیادی داشته است و من اکنون همه تلاشم را برای موفقیت به کار خواهم گرفت. من از فرصت کار دوباره با اریک تن هاخ هیجان 
زده هستم و نمی توانم بیش از این منتظر باشم. این قرارداد تا تابستان ۲۰۲۸ با امکان تمدید برای یک فصل دیگر اعتبار دارد. 
اونانا فصل گذشته قهرمان کوپا ایتالیا شد و هشت کلین شیت در لیگ قهرمانان اروپا ثبت کرد. اونانا قبل از اینتر، برای آژاکس 

بازی کرد و سه بار قهرمان هلند شد.

پیشنهاد

چهره روز

بارون درخت نشین

کتاب بارون درخت نشــین از مهم ترین آثار ایتالو 
کالوینو است که شخصیت اصلی آن جهانی تازه را 
به تصویر می کشد: جهانی بر بالای درختان. در این 
رمان، نویسنده با بهره گیری از زبان طنز به مسائل 
سیاســی – اجتماعی می پردازد و تلاش می گیرد تا 
با فاصله گرفتن از موضوعات مختلف دید بهتری به 
دست بدهد. شخصیت اصلی این رمان از سنت های 
کهنــه و قید و بند زندگی اجتماعی فرار می کند و 
شیوه ای خاص برای زندگی انتخاب می کند که در 
ادامه این معرفی کتاب بیشــتر درباره آن به بحث 
خواهیم پرداخت. ایتالو کالوینو در ســال ۱۹۲۳ در 
ســانتیاگو دلاس وگاس در کوبا به دنیا آمد. پدر و 
مادرش هر دو ایتالیایی و گیاه شناس بودند. اثر این 
تخصص پدر و مادر کالوینو در فضای بکر و بی همانند همین کتاب و در آشنایی عمیق نویسنده 
با درختان و جانوران مشــهود اســت. حتی می توان رمان بارون درخت نشین را قصیده ای در 
ستایش »درخت« دانست. این نویسنده بزرگ در سال ۱۹۸۵ درگذشت. بارون درخت نشین 
بی تردید یکی از شاهکارهای مهم ادبیات جهان و از برترین آثار ایتالو کالوینو نویسنده بزرگ 
ایتالیایی است. کالوینو به خاطر تخیل نیرومند، طنز ظریف و توجه نزدیک به واقعیت و تاریخ 
شهره است. آثارش سرشار از تمثیل و استعاره است. نگرش موشکافانه، واقعیت و طنز و افسانه 
پردازی و تخیل شاعرانه همه به یک حد در او هست. این اثر بهترین نمونه از سبک کار اوست. 
شخصیت اصلی این رمان »کوزیمو لاورس دو روندو« است که پانزده ژوئن سال ۱۷۶۷ آخرین 
روزی بود که همراه خانواده اش سر سفره حاضر شد. بعد از این روز کوزیمو به شکل تمام قد 
در برابر خانواده خود می ایسد و حاضر نیست شیوه زندگی آن ها را ادامه دهد. او هنگامی که 

تنها ۱۲ سال بیشتر نداشت »عصیان« می کند. اما دلیل این کار چه بود؟

روح الله خالقی

روح الله خالقی )زادهٔ ۱۲۸۵ – درگذشــتهٔ ۲۱ آبان ۱۳۴۴ 
ه .خ( موســیقی دان، آهنگســاز، نوازندهٔ ویولــن و آموزگار 
موسیقی اهل ایران بود. خالقی از شاگردان علینقی وزیری 
بود و در دورانی که توجه به موســیقی سنتی ایران کاهش 
یافته بود، با آثار و فعالیت های خود در حفظ و احیای جایگاه 
این موسیقی نقش قابل توجهی ایفا کرد. خالقی در ماهان 
در اســتان کرمان متولد شد اما چند ماه پس از تولدش و 
بــا اتمام مأموریت پدرش در کرمــان، به همراه خانواده به 
تهــران رفت. در کودکی و تحت تأثیر پدر و مادرش که هر 
دو نوازندگی می دانســتند با موسیقی آشنا شد. تحصیلات 
ابتدایی خود را در تهران، شــیراز و اصفهان ســپری کرد. 
پدرش با اینکه به موســیقی علاقه داشت اما با انتخاب این 
هنر به عنوان یک حرفه برای پسرش مخالف بود. با این حال، 
گرایش روح الله خالقی به موسیقی باعث شد تا در نوجوانی با دیدن آگهی برپایی مدرسهٔ موسیقی وزیری، در 
آنجا نام نویسی و تحصیل موسیقی را آغاز کند. وی از ۱۹ سالگی در مدرسهٔ موسیقی مشغول به تدریس شد و 
همزمان تحصیلات خود را در دارالفنون و پس از آن در دانشسرای عالی تا مدرک کارشناسی در رشتهٔ فلسفه 
و ادبیات فارسی ادامه داد. خالقی چند سال در وزارت معارف خدمت کرد؛ منشی مخصوص دفتر وزیر، معاون 
دفتر وزارتی، و معاون ادارهٔ موسیقی کشور و هنرستان عالی موسیقی، از جمله سِمت های وی بودند. خالقی 
در ســال ۱۳۲۲ ه .خ با دعوت از چند موسیقی دان ایرانی، »ارکستر ملی« را تشکیل داد. در سال ۱۳۲۸ نیز 
»انجمن دوستداران موسیقی ملی« را تشکیل داد که بعداً به هنرستان موسیقی ملی تغییر نام یافت. خالقی 
کنسرت های متعددی را توسط ارکستر این انجمن به اجرا درآورد. همچنین، خالقی نخستین نشریهٔ مستقل 
موسیقی ایران را با نام مجلهٔ چنگ تأسیس و مقاله های تخصصی بسیاری نیز در مطبوعات مختلف منتشر 
کرد. رهبری ارکســتر گل ها، سرپرستی ارکسترهای شــمارهٔ یک و دو رادیو، و عضویت در شورای موسیقی 

رادیو از دیگر فعالیت های وی بود.

فرهنگ

فرمانده یــگان حفاظت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی استان زنجان، از کشف خمره های سفالی 
در حین ایجاد شــبکه فاضلاب شرکت آب وفاضلاب این 
شــهر خبر داد. به گزارش ایلنا، ناصر حبیبیان )فرمانده 
یگان حفاظت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان زنجان( در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: ۲ خمره 
در حین ایجاد شبکه فاضلاب توسط شرکت آب وفاضلاب 
شهری در خیابان هفت تیر از عمق بیش از دو متر کشف 
شدند. وی افزود: با کشف اشیای تاریخی، براساس قانون 
کار، حفاری، متوقف و اشیای مکشوفه برای تعیین قدمت 
و ســیر مراحل قانونی به یگان حفاظت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان زنجان انتقال یافت تا 
برای بررســی و تهیه گزارش به معاونت میراث فرهنگی 
منتقل شــوند و راهکارهای ادامه پروژه سپری شوند. حبیبیان تأکید کرد: هیچ گونه اظهارنظری تا ارائه 
نظریه کارشناسان میراث فرهنگی موثق نیست و هر خبری که از طریق روابط عمومی اداره کل میراث 
فرهنگی اعلام شــود موثق و غیر از آن، مورد تأیید ما نیســت. فرمانده یگان حفاظت میراث فرهنگی 
اســتان بیان کرد: بی شک مردم همواره بهترین حافظان میراث فرهنگی هستند، بنابراین انتظار داریم 
تا هم وطنان در صورت مشــاهده هرگونه آثار تاریخی در حین عملیات ســاختمانی و یا مواردی از این 
دست، موضوع را با شماره تماس ۰۲۴۳۳۰۳۳۳۵۱ و یا با حضور در مقر فرماندهی یگان حفاظت میراث 
فرهنگی اســتان واقع در خیابان خیام، میراث فرهنگی را در حفظ و نگاهبانی از میراث کهن فرهنگی 
بیش از گذشته یاری رســانی کند. گفتنی است؛ این دو خمره روز گذشته ساعت ۱۱ صبح ۲۸ تیرماه 
۱۴۰۲ توســط پیمانکار و کارگران شرکت آب وفاضلاب شهری کشف شد و به معاونت میراث فرهنگی 

اطلاع داده شد.

کشف دو خمره سفالی تاریخی توسط شرکت آب وفاضلاب در زنجان


	Page 01
	Page 02
	Page 03
	Page 04
	Page 05
	Page 06
	Page 07
	Page 08

